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V  lednu tohoto roku proběhlo vyhodno-
cení architektonické soutěže na stavební 
projekt „Městské bydlení Polička“. Měs-
to Polička vyčlenilo ze svého rozpočtu na 
soutěž více než 1 mil. Kč. Odborná komise 
vybírala ze 36 návrhů, které řešily stavební 
úpravy budovy bývalého dětského domova 
na ulici A. Lidmilové v  Poličce za účelem 
vzniku nových bytových jednotek. První 
cenu získal návrh společnosti Apropos Ar-
chitects s. r. o. z Chrudimi.

Návrh dobře zhodnocuje celkový rozsah 
pozemku a  přináší přínosné řešení ploch, 
dvorků a  zahrad, při maximalizaci mož-
né kapacity bytů. Dispoziční řešení bytů 
a společných prostor je vyhovující a přináší 
řadu nápaditých řešení. Navíc obsahuje vel-

mi zajímavé materiálové řešení inspirované 
budovou Masarykovy ZŠ. 

Město Polička připravuje realizaci stavby 
pro roky 2021-2025. Stavební akce by měla 
dle projektu zahrnovat 3 samostatně stojící 
objekty s  ponecháním stávajícího objektu 
dětského domova, který bude zrekonstru-
ován. Celkový počet bytových jednotek je 
32 – 6 bytů 1+1, 16 bytů 2+1 resp. 2+KK, 
10 bytů 3+1 resp. 3+KK. Náklady na realizaci 
stavby jsou odhadovány ve výši 80 mil. Kč.

Ke změnám a  k  využití domova došlo 
díky transformaci systému péče o  děti, 
jehož cílem je postupné opouštění ústav-
ního způsobu a  zajišťování péče „v  přiro-
zeném rodinném prostředí“. Z  tohoto dů-
vodu město pronajímá Pardubickému kraji 

32 nových bytů pro Poličku pro děti z dětského domova byt v Pomezí 
a byt v nové lokalitě Bezručova. Město zá-
roveň prodalo Pardubickému kraji pozemek 
v  lokalitě Bezručova pro výstavbu nového 
domu pro bydlení osmi dětí a  personálu. 
Právě na základě těchto transformačních 
změn uvolní kraj původní budovu Dětského 
domova v Poličce v ulici A. Lidmilové a dle 
dohody může město Polička tuto budovu 
odkoupit za 4 mil. Kč. Prodeji již dalo ze-
lenou i Zastupitelstvo Pardubického kraje. 
Objekt bude volný, až bude dostavěn nový 
dům na Bezručově ul. a děti ho budou moci 
začít využívat. Dle předpokladů, by to mělo 
být v tomto roce.

Rada města doporučila dne 8. 2. 2021 rea-
lizaci a fi nancování akce „Městské bydlení 
Polička“ zastupitelstvu města ke schválení.

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města
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RM souhlasí s vyvěšením tibetské vlajky na 
budově Městského úřadu Polička dne 10. břez-
na 2021.

RM schvaluje vystoupení města Poličky 
ze Sdružení historických sídel Čech, Moravy 
a Slezska,.

RM ve věci nalezených jízdních kol z  roku 
2017 schvaluje likvidaci 6 ks nefunkčních jízd-
ních kol a převedení 1 ks jízdního kola pro po-
třeby organizační složky Veřejné práce.

RM schvaluje uzavření smlouvy o nájmu bytu 
zvláštního určení č. 112, o velikosti 1+kk s příslu-
šenstvím, nacházejícího se v I. NP v DPS „Penzi-
on“. Výše měsíčního nájemného činí 978 Kč.

RM schvaluje uzavření smlouvy o nájmu bytu 
zvláštního určení č. 106, o velikosti 1+kk s příslu-
šenstvím, nacházejícího se v  I. NP v DPS „Pen-
zion“. Výše měsíčního nájemného činí 1 211 Kč. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o nájmu bytu 
zvláštního určení č. 109, o velikosti 1+kk s příslu-
šenstvím, nacházejícího se v  I. NP v DPS „Pen-
zion“. Výše měsíčního nájemného činí 1 043 Kč.

RM schvaluje aktualizaci „Komunitního plánu 
sociálních služeb pro město Poličku a části Stří-
tež, Lezník a Modřec pro období 2021-2024“.

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadáva-
cího řízení k veřejné zakázce „Zvýšený přechod 
pro chodce u  ZŠ na ul. E. Beneše v  Poličce“ 
takto: vybraným dodavatelem je fi rma Dlažba 
Vysoké Mýto, s. r. o.

RM schvaluje uzavření smlouvy o dílo na ve-
řejnou zakázku „Zvýšený přechod pro chodce 
u ZŠ na ul. E. Beneše v Poličce“ s vybraným do-
davatelem Dlažba Vysoké Mýto, s. r. o.

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadáva-
cího řízení k veřejné zakázce „Rekonstrukce ul. 
Otakarova a Václavská v Poličce“ takto: vybra-
ným dodavatelem je fi rma PP-GROUP.cz, s .r. o., 
se sídlem Proseč.

RM jmenuje členy komise pro elektronické 
otevírání nabídek a členy komise pro hodnocení 

a posouzení nabídek na veřejnou zakázku „Zá-
kladní škola Na Lukách Polička – vzduchotech-
nika“ a „Rekonstrukce sociálního zařízení – ZŠ 
Na Lukách“, ve složení dle důvodové zprávy.

RM schvaluje poskytnutí nadačního příspěv-
ku ve výši 219 .000 Kč příspěvkové organizace 
Základní umělecká škola Bohuslava Martinů 
Polička Nadací Karel Komárek Family Foundati-
on, se sídlem Praha, na nákup pianina.

RM schvaluje změnu platového výměru ředi-
tele příspěvkové organizace Městská knihovna 
Polička.

RM jmenuje namísto Mgr. Milana Matouše 
předsedkyni konkursní komise pro konkurs na 
obsazení místa ředitele/ky příspěvkové organi-
zace Mateřská škola Rozmarýnek Polička Ing. 
Květu Vomočilovou,.

RM schvaluje smlouvu o  zajištění odchytu 
a následné péče o toulavá a opuštěná zvířata 
s panem Oldřichem Zapletalem.

RM schvaluje doporučení hodnotící poroty ar-
chitektonické soutěže o  návrh Městské bydlení 
Polička ze dne 8. 1. 2021, kde 1. cenu získává ná-
vrh společnosti Apropos Architects s. r. o., se síd-
lem Chrudim; 2. cenu získává návrh Ing. arch. Jiřího 
Papouška, se sídlem Brno; 3. cenu získává návrh 
Ing. arch. Jana Doubka, se sídlem Praha, dle dů-
vodové zprávy. Jednací řízení bez uveřejnění bude 
zahájeno s autorem nejvýše oceněného návrhu.

RM schvaluje upuštění od valorizace nájem-
ného v r. 2021 za pronájem prostor sloužících 
podnikání o průměrnou meziroční míru infl ace 
za rok 2020 ve výši 3,2 %. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o zřízení slu-
žebnosti k pozemkům p. č. 4791 a p. č. 4792 v k. 
ú. Pomezí v rámci akce „Limberský rybník – od-
stranění sedimentů“ mezi městem Poličkou jako 
oprávněným a Povodím Moravy, s. p., se sídlem 
Brno, jako povinným.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  podmín-
kách provedení stavby „Stavební úpravy částí 
chodníků u  I/34 ul. Starohradská v  Poličce“ 
mezi společností Unipetrol RPA, s. r. o., se síd-
lem Litvínov, jako vlastníkem pozemků p. č. 
5952/8 a p. č. 2908/7 v k. ú. Polička dotčených 
stavbou a městem Poličkou jako stavebníkem.

RM schvaluje záměr prodeje části pozem-
kové parcely č. 78/1 o výměře 118 m2 v k. ú. 
Střítež u Poličky.

RM schvaluje záměr prodeje části pozemko-
vé parcely č. 444/4 o výměře 9 m2 v k. ú. Střítež 
u Poličky dle důvodové zprávy.

RM doporučuje ZM schválit výkup části po-
zemkové parcely č. 72 o výměře 12 m2 v k. ú. 
Střítež u Poličky.

RM neschvaluje záměr prodeje části pozem-
kové parcely č. 5894/3 o  výměře cca 40 m2 
v obci a k. ú. Polička. 

RM neschvaluje záměr prodeje čás-
tí pozemkových parcel č. 748/3 o  výměře 
100 m2, p. č. 746/12 o výměře 37 m2 a p. č. 
748/14 o  výměře 1 m2, vše v  k. ú. Rohozná 
u Poličky. 

RM rozhoduje o výběru dodavatele zakázky 
„Oprava kanalizace v ulici Svépomoc bezvýko-
povou metodou – zatěsnění napojení přípojek“ 
takto: vybraným dodavatelem je fi rma WOM-
BAT, s. r. o., se sídlem Brno, dle důvodové zprá-
vy. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o  dílo na 
veřejnou zakázku „Oprava kanalizace v  ulici 
Svépomoc bezvýkopovou metodou – zatěsnění 
napojení přípojek“, s  vybraným dodavatelem 
WOMBAT, s. r. o., se sídlem Brno.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  nájmu 
pozemku p. č. 2134/15 v  k. ú. Polička o  vý-
měře 320 m2 mezi městem Poličkou a  spo-
lečností T.E.S. s. r. o., se sídlem Polička, dle 
důvodové zprávy. Smlouva bude uzavřena 
na dobu určitou 1 rok, roční nájemné činí 
8 000 Kč + DPH.

RM schvaluje zmocnění společnosti LIKO 
SVITAVY a. s., se sídlem Svitavy, k  uplatnění 
nároku dle § 157 odst. 1 zákona 541/2020 Sb., 
o odpadech, dle důvodové zprávy.

RM schvaluje příspěvkové organizaci Základ-
ní umělecká škola Bohuslava Martinů Polička 
změnu termínu vyúčtování investičního pří-
spěvku na nákup akordeonu ve výši 124 000 Kč 
do 31. 12. 2021 dle důvodové zprávy.

RM doporučuje ZM schválit prominu-
tí nájemného za I. čtvrtletí 2021 za proná-
jem prostor v  domě č. p. 52 v  ul. Riegro-
va v  Poličce ve výši 37 825 Kč na základě 
smlouvy o  nájmu nebytových prostor ze dne 
18. 12. 2014 uzavřené se Střední školou ob-
chodní a služeb SČMSD, Polička, s. r. o., se síd-
lem Polička.

Usnesení
přijatá na 2. schůzi 
Rady města konané 
dne 25. 1. 2021

Navazujeme tímto na příspěvek z minu-
lého čísla Jitřenky, který se týkal průběhu 
očkování a  možnosti zřízení očkovacích 
center v některých městech Pardubického 
kraje, včetně Poličky.

Dnes, 15. 2. 2021, vypršel termín, který 
si obce a Pardubický kraj stanovily pro pří-
padné potvrzení vzniku očkovacích center. 
Bohužel, vývoj situace již v průběhu února 
v  předstihu ukazoval, že původně zvažo-
vaný termín 1. 3. 2021 je pro vznik center 
nereálný. Nikoli snad kvůli nepřipravenosti 

Informace k očkování proti Covid 
(ke dni 15. 2. 2021) obcí, ale samozřejmě z důvodu nedostatku 

očkovacích vakcín. 
Město Polička je i  nadále připraveno 

v podstatě obratem zajistit prostory, tech-
nické zázemí a administrativu ve vytipova-
ných prostorách (Tylův dům nebo Dům Jor-
dán). Jednáme průběžně se zástupci lékařů 
a nemocnic Pardubického kraje (právě ne-
mocnice musí být provozovatelem takové-
ho centra) tak, abychom pro případ vzniku 
centra nebyli zdržováni složitou byrokracií 
a administrativou a vše maximálně urychlili. 

V tuto chvíli neumíme v žádném případě 
prognózovat další vývoj. Ten je zcela závislý 

na dostatku vakcín a kapacitách lékařského 
personálu.

Věříme a  doufáme, že i  v  případě ne-
dostatku vakcín budou v  našem regionu 
proočkovány v nejbližší době nejrizikovější 
skupiny starších spoluobčanů, a to včetně 
obyvatel domovů důchodců, domů s  pe-
čovatelskou službou a obdobných zařízení, 
jejichž seznam, včetně počtu a věku klientů 
má k dispozici krajský úřad.

Nadále můžete využívat telefonní lin-
ku Městského úřadu Polička pro pomoc či 
radu ohledně registrace nebo jiných záleži-
tostí kolem procesu očkování:
733 710 450, 734 152 221 nebo 733 713 627 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města
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Vážení a milí spoluobčané, milí čtenáři,
dovolte mi navázat na mé informace uveřej-

něné v  Jitřenkách v  letech 2016, 2017, 2018 
a 2019 a opětovně Vás informovat o demogra-
fi ckém vývoji v roce 2020 v našem městě.

Bohužel, musím se smutným srdcem na-
psat, že rok 2020 je rokem velice nepříznivým, 
a  i  v Poličce, tak jako v  celé zemi, se projevily 
silné dopady nevídané koronavirové doby.

Rok 2020 bude z pohledu našeho města v počtu 
zemřelých rokem velice smutným. V tomto roce ze-
mřelo 125 lidí, což je podle dosažitelných údajů prav-
děpodobně nejvyšší počet v historii města Poličky. 

Nově narozených dětí je pouze 87, tj. 
o 5 méně, než ve dvou předchozích letech.

To již samo o  sobě nese přirozený úbytek 
38 obyvatel. V  70. letech se rodilo v  průměru 
150 dětí ročně a  počet zemřelých byl kolem 
80 lidí.

Za mírnou naději lze označit skutečnosti, že 
146 přistěhovalých lehce převýšil 143 odstěho-
vaných.

Dlouhodobě zastávám názor, že největší priori-
tou našeho města musí být vedle podpory pracov-

Poličský demografi cký 
vývoj v roce 2020

ních pozic i nadále dostupnost bydlení s důrazem 
na mladé rodiny. Je nezbytné podporovat osobní 
odvahu lidí si postavit svůj dům, důležitá je i snaha 
města přispět a  některé projekty realizovat pod 
hlavičkou města. V neposlední řadě je nutné oslo-
vit a podpořit iniciativu developerů, kteří ve vět-
ších městech, např. ve Svitavách a Litomyšli, staví 
celou řadu odvážných projektů.

Věřím, že se všichni shodneme, že pro budou-
cí prosperitu našeho města je to zásadní otázka. 
Pokud budeme pouze přihlížet ke zmenšování 
počtu lidí žijících v Poličce, tak nás ve všech ob-
lastech, např. ve využití kulturních a sportovních 
kapacit, které máme solidně vybudované, čekají 
potíže. A v neposlední řadě budou nižší daňové 
výnosy pro naše město, včetně snižující se kupní 
síly, což pocítí obchodníci včetně pohostinství 
a sníží se odvaha developerů v Poličce různé věci 
realizovat z důvodu slábnoucí poptávky.

Vážení a  milí spoluobčané, přejme si, ať je 
letošní a též i následující rok pro demografi cký 
vývoj Poličky příznivý.

Děkuji za zamyšlení.
Jaroslav Martinů, starosta města

rok zemřelí narození  odstěhovaní  přistěhovaní počet obyvatel 
2011 106 109 139 136 8890
2012 105 70 148 123 8830
2013 99 72 143 143 8803
2014 93 77 160 123 8750
2015 111 82 118 120 8723
2016 96 69 149 135 8682
2017 99 93 134 137 8679
2018 80 92 162 138 8670
2019 86 92 175 201 8702
2020 125 87 143 146 8667

V letošním roce máme dva první občán-
ky města Poličky, obě miminka se narodila 
3. ledna 2021. Hodně zdraví a šťastný život 
přejeme Štěpánce Větrovské a  Antonínu 
Pražanovi! 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

První občánci
města Poličky 2021

Nabízím práci 
s velmi výkonnou

ŠTÍPAČKOU
v místě vašeho bydliště.

Tel.: 605 770 671
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Vážení spoluobčané,
na podzim minulého roku jsme byli in-

formováni o záměru majitele fi rmy KOH-I-
NOOR Ponas, Ing. Vlastislava Břízy, přesu-
nout cca do března 2021 výrobní kapacity 
z  areálu podniku na ul. Starohradská, ale 
také z  některých dalších poboček fi rmy 
KOH-I-NOOR v  ČR, do naší průmyslové 
zóny, konkrétně do objektu po fi rmě Mila-
cron. Samozřejmě, jde o  pozitivní zprávu, 
a  to jak z  hlediska udržení a  zvýšení na-
bídky pracovních míst v  našem regionu, 
tak dalšího potvrzení životaschopnosti 
průmyslové zóny. Díky vzájemným a velmi 
korektním vztahům, vedeme od listopadu 
loňského roku s Ing. Břízou aktivní jednání 
o budoucnosti stávajícího areálu s  tím, že 
v případě zájmu o odkup bude město Polič-
ka upřednostněno před jinými zájemci. 

Vzhledem k  velikosti areálu a  jeho stra-
tegické poloze v širším centru města bere-
me tuto otázku velmi vážně. Město Polička 
v  krátké době zadalo studii, která měla ve 
variantních řešeních zhodnotit reálný poten-
ciál využití tohoto prostoru a budov s hru-
bou kalkulací fi nančních nákladů. Zadání 
bylo zúženo na kombinaci bytové výstavby 

Informace k prodeji fi rmy KOH-I-NOOR Ponas
a parkování (včetně potenciálu pro parkovací 
dům), tedy využití, které řeší palčivé problé-
my města a mohlo by splňovat alespoň zá-
kladní předpoklad pro určitou ekonomickou 
návratnost nebo rentabilitu projektu.

S  obsahem studie byli předběžně se-
známeni zastupitelé města na pracovním 
zasedání dne 8. 2. 2021. Bohužel se napl-
nily předpoklady velmi vysokých nákladů 
ve všech variantních řešeních (minimálně 
200–250 mil. Kč, včetně nákupu areálu 
v  ceně cca 42 mil. Kč vč. DPH) s  tím, že 
mj. potenciál administrativní budovy pro 
vznik bytů je vzhledem k  vnitřnímu uspo-
řádání a poloze nižší, než se předpokládalo. 
Čerpání smysluplných dotací, včetně dotací 
na brownfi eldy, bohužel není možné. Sna-
hy města zapojit do projektu developery 
či jiné strategické partnery bohužel nejsou 
dlouhodobě úspěšné ani v jiných lokalitách 
a je pravděpodobné, že jakékoli další naklá-
dání s areálem by šlo celé na vrub města, 
tak jako je to u řady jiných projektů, kde by 
účast soukromého sektoru velmi pomohla 
a městu odlehčila.

V  tyto dny prochází materiál některými 
orgány města a věc bude ofi ciálně projed-

nána na zasedání zastupitelstva města dne 
25. 2. 2021. Bude se jednat o náročné roz-
hodování v časově omezených podmínkách. 
Je však zcela jasné, že jakákoli angažova-
nost města v  této věci musí zohledňovat 
naše fi nanční možnosti. Pro dokreslení do-
dáváme, že co se týče bydlení, je aktuálně 
v  procesu přípravy na projektovou doku-
mentaci velká akce výstavby 32 městských 
bytů v areálu Dětského domova s náklady 
minimálně 80 mil Kč., na kterou bude třeba 
žádat úvěr. Také asi nemá cenu připomínat 
velkou nejistotu ohledně budoucího vývoje 
fi nančních příjmů obcí vzhledem ke stávají-
cí pandemii.

Ať už bude rozhodnutí zastupitelů jaké-
koli, chtěl bych Vás ujistit, že je v bytost-
ném zájmu města Poličky, aby areál sloužil 
smysluplně ku prospěchu našich občanů. 
Ještě do konce února proběhnou za při-
spění stávajícího majitele jednání s dalšími 
případnými zájemci o odkup tak, abychom 
znali jejich záměry a mohli do nich z pozice 
města aktivně vstupovat. 

O dalším vývoji Vás budeme samozřejmě 
dále informovat.

Jaroslav Martinů 
starosta města 

Vážení a milí spoluobčané,
realistický popis a  názor na případnou 

koupi areálu fi rmy KOH-I-NOOR Ponas jsem 
uvedl v našem příspěvku. Neměl bych proto 
na těchto stránkách potřebu ještě reagovat 
na jiné názory k této věci.  Pokud je však člá-
nek pánů Vlčka a Klepárníka plný zavádějí-
cích skutečností a faulů, nemohu jinak.

Tvrzení, že v areálu fi rmy Ponas nejspíše 
vznikne areál Billy, bylo v době psaní těch-
to příspěvků zcela předčasné. Za důležité 
považuji, že jsme vyjednali příslib od  ma-
jitele fi rmy pana Ing. Břízy, který má vůli 
a ochotu ke všem jednání přizvat zástupce 
města. Díky tomu bude možné uplatňovat 
naše názory a stanoviska i v případě, že by 
město nakonec o  areál zájem neprojevilo. 
Pevně doufám, že různé aktivity a  výlevy 
na sociálních sítích vzájemnou důvěru mezi 
městem a současným majitelem, která nás 
stále drží ve hře, nenaruší.

Argument, že cena zatíží rozpočet část-
kou pouze 2 – 3 mil. Kč ročně, a že každým 
rokem protéká městem 300 mil. Kč, je zcela 
zavádějící. Částka, kterou můžeme každo-
ročně investovat, je pouze zlomkem celého 
rozpočtu.

Tvrzení, že „90 % občanů Poličky je PRO 
areál KOUPIT a dále rozvíjet“, samozřejmě 
zavání určitou manipulací a je jemně řečeno 
velice troufalé. S obdobným pokusem takto 
argumentovat se nesetkávám toto volební 
období poprvé.

Upřesnění informací
Nakonec se musím zásadně ohradit proti 

tomu, že snad díky autorům příspěvku se 
podařilo zařadit tento bod na zasedání za-
stupitelstva. Je absurdní se domnívat, že by 
město vyřadilo zastupitele z  rozhodování 

AGRO VYSOČINA BYSTRÉ 
akciová společnost,

přijme zaměstnance
do provozu pekárny

na pozici mísiče/ky,
pecaře/ky,

pečiváře/ky
Možnost ubytování.

Více informací na telefonním čísle
724 304 305 

(paní Nedomová).

o této zásadní věci. Naopak, vedení města 
průběžně poskytuje maximum informací, 
v časové tísni jsme získali fundovaný popis 
možností využití areálu s fi nančním rozmě-
rem a věc byla samozřejmě předložena na 
pracovním a též i na řádném zasedání za-
stupitelstva. Jinak to ani není možné. 

Jaroslav Martinů, starosta města
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Ano, fi rma ho opouští a stěhuje se do budovy po Milacronu v průmyslové 
zóně. Majitel areálu na Starohradské ulici, pan Bříza, ho nejdříve nabídl městu, 
aby zvážilo, jestli jej bude chtít odkoupit. Ano, jedná se o místo, kolem které-
ho jezdí nebo chodí mnoho z nás skoro každý den. A mnozí jsme si ze zadní 
části, kam se dával kovový odpad, dokonce odnesli železnou šponu...

Podle nás má celý areál velký potenciál – byty, parkoviště, prostory pro podni-
kání (třeba se zvýhodněným nájemným pro začínající podnikatele a startupy), mul-
tifunkční industriální prostory, zeleň… to vše by tam mohlo najít své místo. Navíc 
v těsné blízkosti centra města! Však proto také vznikla tzv. studie využitelnosti, aby 
se zjistilo, v jakém jsou budovy stavu. 

Není to jen o tom, že by město mělo celý areál koupit, investovat desítky 
milionů a stavět všechno samo, jak si vedení města myslí. My si naopak mys-
líme, že je třeba do koupě jít, najít investora, se kterým by se město dohodlo 
na rozumném využití a  podobě areálu, aby v  budoucnu co nejvíce sloužil 
potřebám Poličáků.

Argument, že cena, za kterou se areál prodává, je nad fi nanční možnosti 
města, nepovažujeme za relevantní. Při využití úvěru bychom zatížili městský 
rozpočet částkou 2-3 miliony korun ročně. Pro rozpočet, kterým každý rok 
proteče více než 300 milionů korun, by to bylo únosné.

Pokud město nabídku odmítne, vznikne tu nejspíš areál supermarketu Billa. 
Ta má plán všechno srovnat se zemí a vybudovat zde své obchodní centrum. 
Takové, do jehož podoby nebudeme my Poličáci moct říct ani slovo. Takové, 
jaké vidíme na okrajích jiných měst. Takové, o kterém si myslíme, že do této 
lokality nepatří.

Že se jedná o téma, které není Poličákům lhostejné, dokazují reakce na náš 
facebookový příspěvek. Během pár dnů se zobrazil více než 13 tisícům lidí, 
3,5 tisíce na něj kliklo a přes tři sta na něj reagovalo. Přes 400 lidí odpovědělo 
na naši on-line anketní otázku a výsledek byl jednoznačný: 90 % občanů Polič-
ky je PRO areál KOUPIT a dále rozvíjet. O tomto zájmu a výsledku ankety jsme 
neprodleně informovali vedení města.

Jak to celé dopadne, se rozhodne na zasedání zastupitelstva ve čtvrtek 
25. února. Na základě Vašich reakcí na facebooku se nám podařilo téma zařa-
dit na program jednání. Budeme prosazovat koupi areálu. Přijďte nás podpořit 
anebo sledujte náš facebook, budeme vás informovat!

Štěpán Vlček, Martin Klepárník

Co bude s areálem 
po fi rmě Koh-i-noor 
Ponas?

Již pár týdnů víří hladinu poličského po-
klidného rybníka diskuse nad tím, zdali má 
Město Polička přijmout nabídku vlastní-
ka KOH-I-NOOR Ponasu a  odkoupit jeho 
areál na Starohradské ulici. Pro město je 
to poměrně zajímavá příležitost, ale i  vel-
mi nesnadná situace k  řešení. Lokalita je 
to výborná, ale cena nemovitosti v  řádu 
desítek milionů, k  tomu kancelářské pro-
story a dílny určené k rekonstrukci a navíc 
zatížení průmyslovými objekty. Investice do 
revitalizace byly odhadnuty minimálně na 
156 mil. Kč. 

Kvůli pandemii a  snížení daně z  příjmu 
fyzických osob na 15 % Polička letos oče-
kává obrovský propad příjmů. Přitom má 
před sebou výhled na nemalé investice. 

Koupit nebo nekoupit
areál KOH-I-NOOR PONASu?

Deklarovaný čas na rozhodnutí je pouze do 
31. března 2021. 

Z  čeho můžeme při rozhodování vychá-
zet? Máme studii využitelnosti areálu, vidi-
nu zvelebení místa, potenciální rozvojovou 
příležitost, ale i  jistotu, že se koupě neo-
bejde bez dalšího zadlužení města a  dva 
krajní černé scénáře: Na jedné straně riziko, 
že nový vlastník bude s areálem zacházet 
neblaze a  město nebude mít dostatečné 
možnosti to ovlivňovat a  na druhé straně 
riziko, že v případě odkupu městem mno-
ho následujících let neseženeme vhodné 
partnery pro spolufi nancování a tím údržba 
areálu a splátky dluhu na příští roky odčer-
pají prostředky, které daleko více budeme 
potřebovat jinde.

Záměr odkupu areálu byl projednán v  ko-
misi stavební a životního prostředí, kde jsme 
po delší diskusi a z důvodu nedostatku času, 
s odhlédnutím od fi nančního rozměru investic, 
doporučili městu získat areál do vlastnictví, 
aby město mělo vliv na to, co se zde bude dít.

Dle mého názoru však NEMŮŽEME zod-
povědně a  uvážlivě o  koupi rozhodnout, 
aniž bychom měli: 

– posouzení stávajících budov statikem 
– znalecký odhad ceny nemovitostí 
– průzkum trhu, který by nám pomohl 

rozkrýt potenciál a obtížnost získat pro dal-
ší využití lokality investičně zdatné partne-
ry tak, aby se nám investice vrátila zpět

– precizní posudek, který vymezí manévro-
vací prostor města ovlivňovat, co se v lokalitě 
bude dít, pokud areál nebude ve vlastnictví 
města. A to zejména z hlediska územního plá-
nu a následných stavebních řízení.

Chovám naději, že tyto dokumenty získá-
me k dispozici pro naše fi nální rozhodnutí.

Mgr. Jan Matouš, zastupitel
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Vážení spoluobčané, mílí čtenáři, 
dovolte mi krátce informovat o  úspěšném 

odbahnění rybníka Limberský, který je ve vlastnic-
tví našeho města. 

Malé okénko do historie: 
V 80. letech minulého století se uskutečnilo velké 

odbahnění tohoto rybníka, které na tehdejší dobu stálo 
neuvěřitelnou částku cca 3,5 mil. Kč a bylo fi nancováno 
ze státních peněz. Důvodem této zásadní akce bylo do-
bové uvažování o výstavbě velkého letiště mezi Polič-
kou a Lezníkem. Voda z tohoto rybníku měla sloužit 
jako technologická při vlastní stavbě. Musím konstato-
vat, že rybník byl odbahněn důkladně.

V  následných letech, především v  roce 1997 
a  2002 Polička čelila povodňovým vodám a  tento 
rybník vždy plnil důležitou retenční protipovodňovou 
funkci. Nicméně odbahnění z let osmdesátých neřeši-
lo modernizaci výpustných a bezpečnostních objektů, 
které byly již značně zastaralé a dnešním požadav-
kům nevyhovující. Bylo nezbytné uvažovat o zásad-
ní rekonstrukci. Byly vyhodnoceny všechny tehdejší 
dotační tituly a jako nejvhodnější možností se jevilo, 
že se celé akce ujme Rybářské sdružení Vysočina 
Polička, které mělo oproti městu větší šanci na zís-
kání objemnější dotace. Po zhruba dvouleté snaze se 
RS podařilo na akci za cca 7 mil. Kč získat 80% dotaci. 
Celou akci ještě podpořilo město Polička příspěvkem 
600 000 Kč a zbytek uhradilo RS. Rekonstrukce se 
velmi dobře podařila a stále plní svoje poslání. Nicmé-
ně v roce 2010 jsme při vypuštění rybníka zjistili neu-
věřitelné opětovné zabahnění až do výše 1 m nových 
sedimentů, které se do rybníka splavily za posledních 
25 let od již zmiňovaného velkého odbahnění. Na zá-
kladě dodatečné iniciativy RS se podařilo získat z Mi-
nisterstva zemědělství ČR další 1 mil. Kč, za který se 
část sedimentů vyvezla, cca 10–15 % z  tehdejšího 
objemu. V tomto stavu se rybník opětovně napustil 
a dalších 10 let, až do roku 2020, byl stále napuštěn.

Avšak z důvodu oteplování ovzduší, kdy teplota 
vody je rok od roku vyšší, včetně dalšího pokraču-
jícího zabahnění vlivem nesprávného hospodaření 
na polích a v neposlední řadě odpadních sedimentů 
z dob, kdy v obci Pomezí nebyla kanalizace, dochází 
v posledních letech k velkému rozmachu toxických 
sinic a k celkovému zhoršení kvality stavu vody.

Úspěšné odbahnění Limberského rybníka v k. ú. Pomezí
Z tohoto důvodu bylo vysoce aktuální pokračo-

vat v dalším odbahnění a současně řešit možnosti 
fi nancování. 

Po vyhodnocení všech současných dotačních 
možností, včetně dotazu na pana ministra země-
dělství Tomana, jsme stáli před velikým dilematem. 
Zvolit ofi ciální možnost získání dotace, pro kterou 
bylo nutné splnit několik podmínek, celou akci re-
álně vyprojektovat a naplnit tato kritéria, celkový 
objem bahna nejméně 28 000 m3, tj. v  průměru 
40 cm na výšku po celém rybníku a  dále 15 % 
celkových nákladů investovat do opravy hráze. Při 
naplnění těchto podmínek by fi nanční rozměr celé 
akce byl cca 10–11 mil. Kč a  spoluúčast města 
30 %, tj. zhruba 3 mil. Kč. Osobně se mi zdály tyto 
náklady přehnané a především mi vadila podmínka 
nutnosti zbytečné (falešné) investice do hráze, kte-
rá byla z roku 2010 bezvadně opravená. 

Z těchto a i z dalších důvodů jsme se této nema-
lé akce rozhodli opětovně ujmout my, rybáři z na-
šeho spolkového sdružení. 

Vytyčili jsme si velice odvážný a  nesnadný cíl, 
že celou akci zrealizujeme za pouhé 2 mil. Kč. Tato 
odvaha stála především na našich zkušenostech 
z budování rybníků za posledních 25 let (v Lačno-
vě, Stašově, Rohozné, poličské nádrže pod kopcem 
apod.). Dále jsme využili potenciálu našich členů, 
kteří vlastní stavební fi rmy a poskytli stroje za pou-
hé režijní náklady. Město Polička poskytlo fi nanč-
ní příspěvek 1,4 mil. Kč. Velice důležité bylo také 
zajištění pozemků pro dočasné úložiště sedimentu, 
za což bych chtěl poděkovat zemědělské fi rmě Ag-
ronea a s. Polička a dalším vlastníkům pozemků. 

V listopadu jsme rybník vypustili, v prosinci od-
vodnili a v lednu jsme se pustili do práce. Nemohu 
zde popsat všechny útrapy, které tato akce nesla; 
očekávání tuhých mrazů se nenaplnilo, chvílemi 
jsme si doslova zoufali, nicméně jsme práce nepře-
rušili a za pouhých 13 dnů včetně sobot a neděle od 
rána do pozdního večera jsme rybník odbahnili. Ne-
vím, nikde jsem neslyšel, že by někdo takto složitý 
úkol tak rychle zvládl. Během tří dnů jsme dokázali 

vyladit a  harmonizovat naše nasazení do podoby 
12 těžkých strojů (bagrů, buldozeru a velkých vy-
vážecích aut). Nebyla promarněna ani minuta času, 
všichni obětavě pracovali. Denně jsme vynakládali 
150 000 Kč, nicméně rychlost, nadšení a vytrvalost 
přivedly celé dílo ke zdárnému konci, včetně dodr-
žení námi stanoveného fi nančního limitu. 

Cítím povinnost poděkovat všem a každému jed-
nomu účastníkovi této výjimečné akce. Celkem do 
celé akce bylo zapojeno 18 lidí, a to strojníků těž-
kých strojů, včetně řidičů a čističů silnic, které byly 
neuvěřitelně znečištěné a bylo nezbytné znečištění 
průběžně odstraňovat. V  neposlední řadě musím 
poděkovat i dobrovolným hasičům z Pomezí, kteří 
v závěrečný den ochotně umyli veškerou techniku, 
jež byla neskutečně zabahněná.

Rybník je v  tuto chvíli již opětovně napuštěn 
a  bude ozdravně vyvápněn. Na závěr musím na-
psat, že jsem rád, že my poličští rybáři jsme opě-
tovně prokázali, že můžeme být důstojným a uži-
tečným partnerem našemu městu a dokážeme se 
zhostit i  nelehkých úkolů. Oprava rybníku v  roce 
2010  za 7 mil. Kč + dílčí odbahnění z tohoto roku 
+ současné odbahnění, to vše zvýšilo retenční ka-
pacitu rybníku o cca 20 tis. kubíků vody za zlomek 
ofi ciální ceny. 

Naproti tomu jsme v  současné době svědky 
mnoha tzv. moderních projektů na zachytávání 
vody za obrovské peníze, např. studie na zemní ná-
drž pro zachytávání dešťové vody u našeho zimní-
ho stadionu vyčísluje náklady na více než 2 mil. Kč 
pro zachycení pouhých 100 kubíků dešťové vody – 
to jen pro malé zamyšlení. 

Vždy je zapotřebí se chovat rozumně a hospo-
dárně, ještě jednou všem moc děkuji a velice bych 
si přál, kdybychom v  příštích letech v  podobném 
duchu vyčistili i rybník Synský. 

S pozdravem
Jaroslav Martinů, starosta města

hospodář Rybářského sdružení Vysočina 
se sídlem v Poličce 
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INFORMACE PRO STAVEBNÍKY A  PROJEK-
TANTY

V  souvislosti s měnící se legislativou na úseku 
výstavby informujeme stavebníky a  projektanty 
o povinnosti při provádění staveb omezit odtok po-
vrchových vod vzniklých dopadem atmosférických 
srážek na tyto stavby (dále jen „srážková voda“).

Tyto povinnosti vycházejí jak ze současné le-
gislativy na úseku stavebního zákona – vyhlášky 
č. 503/2006 Sb., o obecných požadavcích na vy-
užívání území, kdy se stavební pozemek vždy vy-
mezuje tak, aby na něm bylo vyřešeno vsakování 
nebo odvádění srážkových vod ze zastavěných 
nebo zpevněných ploch, pokud se neplánuje jejich 
jiné využití, tak z novely zákona č. 254/2001 Sb., 
o vodách a o změně některých zákonů (§ 5 odst. 
3), kdy je stavebník povinen zabezpečit omezení 
odtoku srážkových vod vzniklých dopadem na tyto 
stavby jejich akumulací a následným využitím, po-
případě vsakováním na pozemku, výparem, ane-
bo, není-li žádný z těchto způsobů omezení odtoku 
srážkových vod možný nebo dostatečný, jejich za-
držováním a řízeným odváděním nebo kombinací 
těchto způsobů. Bez splnění těchto podmínek ne-
smí být povolena stavba, změna stavby před jejím 
dokončením, užívání stavby ani vydáno rozhodnutí 
o  dodatečném povolení stavby nebo rozhodnutí 
o změně v užívání stavby.

V  rámci projektové přípravy staveb doporu-
čujeme řešit omezení odtoku srážkových vod 
přednostně využíváním kombinace systémů na 
zadržení vody přímo na střechách (střechy s ve-
getačním pokryvem), akumulací s  následným 
využitím a vsakováním do vod podzemních (na 
základě hydrologického posudku).

Vodoprávní úřad bude při povolování každého 
stavebního záměru upřednostňovat výše uvede-
nou hierarchii omezování odtoku srážkových vod 
(využití, vsakování, výpar, odvádění, případně 
kombinaci těchto způsobů). Cílem je maximální 
omezení odtoku srážkových vod z území, ať už 
do vod povrchových, nebo do dešťové kanaliza-
ce. Zaúsťování srážkových vod do jednotné ka-
nalizace (splaškové) nepřipadá v  úvahu, pokud 
nebude přednostně využito i  jiných možností, 
nebo jejich kombinací. Pochopení této proble-
matiky zamezí střetům se státní správou (legis-
lativou) a urychlí povolovací procesy.

Problematika srážkových vod je téma, které se 
dotýká širokého spektra činností člověka a  pří-
rodních procesů, které mají vliv na kvalitu života 
a  životní prostředí. Omezování odtoku srážko-
vých vod z území má vliv např. na povodně, vy-
rovnanost průtoků ve vodních tocích, hydraulické 
zatížení čistíren odpadních vod a s tím souvisejí-
cí přímé odlehčování odpadních vod do vodních 
toků, dotaci podzemních vod, výpar vody z vege-
tace a  ochlazování prostředí, a  je třeba je řešit 
komplexně v zastavěném území i ve volné krajině.

Oddělení ŽP, MěÚ Polička

OMEZOVÁNÍ 
ODTOKU
SRÁŽKOVÝCH 
VOD

www.tauergroup.cz/kuchyn

SVITAVY, Milady Horákové 4

MÁTE ZÁJEM O KUCHY ?
ZAVOLEJTE NÁM
606 970 383
P I OBJEDNÁNÍ DO 31. 3. 2021
PLATÍ CENY ROKU 2020

LBtech a. s. Litomyšl 
Výstavba inženýrských sítí 
 
P IJME ZAM STNANCE NA POZICI: 
 
VEDOUCÍ PRACOVNÍ ETY 
Požadujeme: St edoškolské vzd lání 
technického sm ru 
 

IDI  
Požadujeme: idi ské oprávn ní sk. C, 
profesní pr kaz 
 
STROJNÍK 
Požadujeme: Strojní pr kaz 
 
Nabízíme: 
Finan ní ohodnocení odpovídající profesi 
Cestovní náhrady  
P íplatky za práci p es as 
Ro ní odm ny 
P ísp vky na penzijní pojišt ní 
Možnost rozší ení kvalifikace 
Individuální p ístup k zam stnanc m 
Práce v mladém p átelském kolektivu 
Zázemí prosperující spole nosti 
 
Kontakt:  
LBtech a.s., Moravská 786, 570 01 Litomyšl 
lbtech@lbtech.cz, 603 782 907 

CHCEME ZASE 
VIDĚT U STOLŮ 
PLNO?
Očkování většiny populace proti covid-19 
je způsob, jak začít žít jako dřív.

Obraťte se na nás pro ověřené
informace o očkování.

Prosíme, dodržujte aktuálně platná opatření v boji proti covid-19.

Bezplatná linka 466 026 466
pardubickykraj.cz/ockovani

Pošta Polička – dočasná změna hodin pro 
veřejnost ve dnech 1.– 31. 3. 2021

PO 10:00–12:00, 13:00–18:00
ÚT   8:00–12:00, 13:00–16:00
ST 10:00–12:00, 13:00–18:00
ČT   8:00–12:00, 13:00–16:00
PÁ   8:00–12:00, 13:00–16:00
SO   8:00–10:00
NE Zavřeno

Změna
otevírací doby POŠTY
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VOJTA KLEIN: V New Yorku nikdo neví, kde je 

 Kdo je Vojta z Poličky?
Je to vlastně posměšek, který se na mě 

nalepil v Americe, kde si ze mě většina Če-
chů utahovala, že jsem z  Poličky a  jestli 
s  sebou náhodou nemám i  skříň. Úplnou 
tečku tomu dal Richard Krajčo. Když v New 
Yorku natáčel se skupinou Kryštof, uspořá-
dali pro pár lidí párty na baráku v Brookly-
nu a já se tam taky vyskytl. A jelikož je to 
velký oblíbenec mojí mamky, natočili jsme 
pro ni narozeninové video. Richard začal 
slovy „Mamko Zdeňko, jsme tu s  Vojtou 
z  Poličky a  přejeme Ti…“  Všichni z  toho 
měli hroznou srandu, a  tak mi to zůstalo. 
Potom všichni vtipkovali, kde že ta slavná 
Polička vůbec je. Richard začal vyprávět své 
vzpomínky na poličské Rockoupání, což byl 
prý jediný festival, kdy musel proplesknout 
jednoho „fanouška“, který po něm házel 

při koncertu kelímky s pivem. Je to ale už 
spoustu let zpátky.

O čem tvá kniha pojednává? 
Je to takový souhrn všech možných es-

kapád, co se mi přihodily, když jsem žil 
v Americe. Jak jsem se tam dostal a co vše 
to obnášelo, proč jsem chtěl žít v zahraničí, 
co jsem tam dělal a zažil.

 Cestování je dnes věcí, která se týká 
mnoha lidí, pokaždé však přinese něco ji-
ného. Proč ses vydal na cestu ty? Našel jsi, 
co jsi hledal? 

Už na střední škole, kdy nám učitel na stro-
jírenství vyprávěl, jak procestoval Nový Zé-
land, jsem věděl, že to je něco, co chci v životě 
zažít. Ono se to nezdá, ale když si člověk musí 
v cizině vše zařídit, je to výzva. Kdo si tímhle 
prošel, určitě ví, o čem mluvím.

Jestli jsem něco hledal? To ne, já chtěl 
vyjet „na zkušenou“ do světa. Chtěl jsem 
se hlavně naučit anglicky, poznat nové lidi, 
postarat se sám o sebe a vidět, jak se žije 
jinde… A v neposlední řadě navazovat nová 
přátelství. To mě jen utvrdilo v tom, že ces-
tování tímhle stylem je nejlepší volba.

 Já sama sním o cestování, už ale dávno 
nejsem student. Co bys vzkázal lidem, jako 
jsem já? A  jak pohlížíš např. na cestování 
s dětmi?

Nejtěžší je vždy udělat ten první krok. Já 
se taky dlouho rozhoupával. Teď ale vím, 
že to bylo nejlepší rozhodnutí. Většina lidí 
má největší strach z toho, že se nedomluví. 
To naprosto chápu, ale není nic lepšího než 
skočit do vody a pokusit se plavat.

Dítě a cestování? To není ta pravá otázka 
pro mě. Já mám zatím jen želvu, ale cesto-
vat s dětmi mi teď přijde jako velký trend. 
Na sociálních sítích je spousta oblíbených 
profi lů a  blogů, kdy cestuje celá rodina 
s dětmi (viz Th e Sikls). V tomhle případě to 
bude určitě fi nančně náročnější a o nervy.

Další věcí jsou fi nance. Cestování může 
být low-cost, i tak však nějaké základní fi -

nance můžou být pro mnohé nepřijatelné. 
Jak na to pohlížíš? 

Pokud člověk zrovna nepotřebuje spát 
v  „pětihvězdě“ s masérkou za dveřmi, tak 
to není zase tak strašný, jak se na první 
pohled zdá. Existuje spousta aplikací, které 
pomohou najít ubytování i zadarmo. Např. 
CouchSurfi ng. Jsou i  skupiny na sociálních 
sítích, kde lidé nabízejí přespání na gauči 
nebo volné pokoje. Na oplátku očekávají, že 
je jednou necháš přespat ty u sebe. Taková 
malinko karma. Dlouhodobější pobyty jsem 
vždy sdílel ubytování s dalšími lidmi. Člověk 
většinou nemá prostředky na ubikaci jen 
pro sebe samého. Nejnákladnější položkou 
pak v mém případě vždy bylo pivo a leten-
ky. Na to jsou ale taky vyhledávače. Teď 
nemyslím na pivo, ale letenky. Letěli jsme 
třeba ze Singapuru do Berlína za 6 000 Kč. 
Nedostali jsme sice ani vodu a prostor mezi 
sedačkami byl stísněný i pro trpaslíka jako 
jsem já, ale přežili jsme to. Člověk musí být 
fl exibilní.

Když už pak jednou žiješ v zahraničí a vy-
děláváš, tak je to už v  pohodě. Ačkoli ty 
náklady na život jsou daleko větší než v Če-
chách. Například Anglie, Austrálie, Zéland 
a Kanada jsou země, kde je všeobecně dráž. 

Jaký byl tvůj největší nebo nejhorší záži-
tek? Můžeš přidat jeden nejvtipnější, to by 
mohlo čtenáře zajímat :) Viděla jsem, že jsi 
často zveřejňoval fotky s poličským pivem. 

Nejhorší zážitek? Celkem nepříjemná si-
tuace mě potkala, když jsem si chtěl přivy-
dělat nějaké dolary a slíbil jedné cukrářce, 
že odvezu její cukroví z New Yorku zákaz-
níkovi do Detroitu (asi 1 000 km). V New 
Yorku jsem si z autopůjčovny vyzvedl auto, 
které jsem tam měl samozřejmě druhý den 
vrátit. Po cestě tam se mi ale udělalo tak 
špatně, že jsem musel auto vrátit už v De-
troitu a  dostat se letadlem zpět do New 
Yorku. Jediný doklad, který jsem tenkrát 
u sebe měl, byla česká občanka a dodnes 

Vojtěch Klein (28) je autorem 
knihy Vojta z Poličky, kterou 

vydal v roce 2018. Jak náročné 
je vydat knihu? Kde všude byl 
a co se mu tam přihodilo? Je 

spíše Poličák, nebo cestovatel? 
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Polička, natož co je Huntovna a kdo je Honza ze Mlejna
nechápu, kdo při mně tenkrát stál, že mě po 
„důkladné“ kontrole pustili do letadla. Dal-
ší celkem neveselá situace byla na Zélandu, 
kde v Christchurch vystřílel psychopat meši-
tu a zabil asi 50 lidí. Jel jsem chvíli poté do 
práce „městem duchů“ a poslouchal o tom 
v  rádiu. Všude byly policejní jednotky a na 
šichtu jsem jel asi jen já a můj kámoš z Indie.

Pojďme k něčemu pozitivnějšímu...
Povedlo se mi třeba dostat poličské pivo 

na místa, kde v  životě předtím zaručeně 
nebylo. Kdyby měl pivovar lepší marketing, 
mohl mít světový kalendář, který by záviděl 
i Plzeňský prazdroj. Jsem možná i první, kdo 
si dal v sobotní poledne dvě poličské jede-
náctky na Times Square v New Yorku, pak 
strávil nejdražší noc života v Hotelu Plaza 
s  výhledem na noční Central Park, aby to 
zakončil v královské loži sledováním Okres-
ního přeboru na YouTube.

Příjemných zážitků byla většina. Třeba 
když jsme se na Samoe potápěli s želvami 
v křišťálově čistém oceánu nebo se v Kam-
bodži starali v  záchranné stanici o  slony, 
kteří byli vykoupeni a zachránění z turistic-
kých „atrakcí“. 

Největší kuriozita se mi ale stala v letadle 
při cestě z New Yorku do Prahy. V  letadle 
si vedle mě sedl mladý Američan s rodinou 
a  na otázku kam letí, odpověděl, že to asi 
nebudu znát, ale že letí na svatbu do malého 
městečka s názvem Polička. Když mi to řekl, 
začal jsem hledat kamery a  televizní štáb!

Jaké je z  tvého pohledu cestování nyní, 
v době covidové? Zkoušel sis představit, že 
by tvá cesta měla začít teprve teď? Co vše 
bys musel podstoupit?

Dnešní doba přeje cestování asi jako Ro-
man Berb Slavii na hřišti Plzně. Určitě tu 
jsou komplikace v podobě testů, karantén 
a nabídky práce, ale rozhodně to není ne-
reálný. Záleží, kam má člověk namířeno. Do 
Kanady si např. musíš předem zajistit, kde 
budeš trávit karanténu, mít pracovní místo 
a možná i nějaký testy. Zéland a Austrálie 
zpřísnili podmínky, do Anglie už to taky 
nebude tak lehké jako dřív, ale za to může 
i Brexit. 

Jak se člověku stane, že se rozhodne jít 
do něčeho tak velkého jako je sepsání kníž-
ky? 

Můžu na rovinu říct, že to na začátku ne-
byl ani můj nápad. Za celý pobyt v USA jsem 
nasdílel mraky příspěvků na sociálních sí-
tích, kde jsem se snažil vylíčit všechny moje 
zážitky, dojmy a pocity, co jsem prožíval. Li-
dem se to líbilo, a když jsem se vrátil, všich-
ni se ptali, proč z toho neudělám knížku. Až 
když s tím přišla holčina z místní knihovny, 
dal jsem se do díla. Poličská knihovna to 
měla i  vydávat, ale nakonec z  toho sešlo. 
Já to měl ale už skoro hotové a bylo mi líto 
to nechat plavat. Pak jsem se dostal k jed-

nomu pánovi z Brna, co byl ochotný mi na 
veškeré moje náklady knihu vydat. 

Mám nápad, zážitky, chuť psát. Tím ale 
snaha o vydání knihy teprve začíná. Co vše 
musí člověk započítat do celého snažení? 

Na rovinu můžu říct, že to není jenom 
moje zásluha. Já přišel jen s nějakou omáč-
kou, která pak dostala štábní kulturu ně-
kde jinde. Na korektuře se velkým dílem 
podílela Kristýna Tumová, dalších milion 
gramatických chyb opravila moje mamka 
s bráchou a jeho manželkou a fi nální verzi 
zkontrolovala moje bývalá češtinářka, paní 
Kaprasová. Jan Češka nakreslil super karika-
tury, které dávají knížce „život“. Míra Dobeš 
zase rozjel internetové stránky a interneto-
vý prodej, a nakonec si zase mamka musela 
udělat „živnosťák“, abychom tu knihu mohli 
vůbec prodávat. Já totiž tou dobou, když 
knížka přišla z tiskárny, byl už dávno na No-
vém Zélandu. Nakonec je to spíš o  těchto 
lidech, kteří mi pomáhali, a za to jim patří 
velké díky. Já byl jen trenér, co složil dobrej 
tým.

S jakými peripetiemi se člověk při vydání 
musí potýkat? 

Byly chvíle, kdy jsem se musel hodně pře-
mlouvat, abych napsal něco, co mělo hla-
vu a patu. Když přišlo na placení, pracoval 
jsem zrovna v Anglii a téměř všechny úspo-
ry padly na knihu. Největší problém bylo 
doladění fi nální podoby a napasování všech 
karikatur do textu tak, aby to nevypadalo 
jak můj památník z první třídy. 

Ve tvé knize jsou vtipné příhody. Podle 
mě je těžké být vtipný a  zároveň nebýt 
vtipný za každou cenu. Přemýšlíš dlouho 
nad formou, která čtenáře pobaví?

Nevím, zda jsou určité pasáže vtipné pro 
všechny, ale kdo zná Poličku, sem tam se 
pobaví. Ono výrazy jako „Huntovna“ nebo 
„Honza ze mlejna“ jsou pro spoustu lidi 
nicneříkající. Hodně věcí jsem napsal, pak 
smazal nebo x-krát upravoval. 

Myslíš, že má každý šanci stát se Ladi-
slavem Ziburou, nebo je k tomu třeba lite-
rární talent?

Pouze psaním knih se u  nás v  Česku 
živí opravdu málo lidí, takže pokud nejste 
J. K. Rowling, jde to ztuha. Ani zmiňova-
ný Láďa Zibura se neživí pouze psaním 
knížek. Když jsem se s ním bavil na téma 
„vydávání knihy“, vysvětloval mi, že pokud 
se rozhodnete vydat knihu přes naklada-
telství, shrábnou vám většinu zisku. Jestli 
si dobře pamatuju, v té době říkal, že nej-
lepší spisovatelé u  nás mají maximálně 
10 až 12 % z  prodejní ceny knihy. Proto 
dělá hlavně přednášky, které tvoří velkou 
část jeho příjmu. 

Knih na téma cestování poslední dobou 
přibývá, ale tipuji, že skoro nikdo z autorů 
nestudoval literární vědy. 

A co bys vzkázal všem, kteří by měli chuť 
do něčeho podobného, co ses rozhodl udě-
lat ty? 

Ať už se jedná o cokoliv, všeobecně ve všem 
platí, aby se člověk snažil dělat dobře to, co 
ho aspoň trochu baví, naplňuje a  je o  tom 
sám přesvědčenej. Někdy na to i okolí kouká 
jinak, ale nenechte se odradit. Češi jsou totiž 
mistři v zabíjení snů. To, že se něco nepovedlo 
Pepovi z Modřece, neznamená, že se to ne-
povede vám a je jedno jestli se jedná o cestu 
kolem světa, nebo stavbu nového domu pro 
rodinu. Až totiž bude člověk na starý kolena 
sedět v křesle, kouřit Startku a popíjet polič-
skýho Otakara, bude litovat věcí, které za celý 
svůj život neudělal, než těch, které udělal. 

Na závěr – co tě ohledně knihy nejvíce 
potěšilo? Vím, že jsi nějaké peníze z knihy 
daroval na pomůcky malé holčičce, která 
trpí dětskou mozkovou obrnou. 

Nejvíc mě potěšily zprávy od lidí, kteří 
mi psali, že se po přečtení konečně odhod-
lali vyrazit do světa. Ohledně peněz na tu 
holčičku… Šel jsem do toho s tím, že velký 
úspěch bude, když se mi vůbec vrátí to, co 
jsem investoval. Ani to jsem neočekával. 
Nakonec to dopadlo, že jsme se dostali leh-
ce do plusu a zbytek jsi řekla sama. 

Máme čekat další knížku? 
Na další knížku se určitě nechystám. Jak 

se říká, v nejlepším se má přestat. Ptala se 
mě na to spousta lidí, ale upřímně si mys-
lím, že by to byl spíš jen takový výstřel do 
tmy. Nepotřebuji čárku za další vydanou 
knihu. 

A kam vyrazíš příště?
Záleží, jaký den to právě čtete, ale v so-

botu určitě vyrazím do Korouhve navštívit 
dědu a babičku.

Michaela Mužíková
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Vážení a milí spoluobčané, 
velice rád bych navázal na červnové a záři-

jové informace v Jitřence z roku 2017 a opa-
kovaně informoval o situaci a řešení stavu po-
kračujícího obtěžování jedné nepřizpůsobivé 
osoby v podobě žádání drobných fi nančních 
obnosů od lidí v  různých lokalitách, přede-
vším u nákupních středisek v našem městě. 

Rozumím a chápu, že toto obtěžování celá 
řada z  Vás oprávněně kritizuje. Znovu Vás 
ubezpečuji, že nás tato situace netěší a trvale 
se ji snažíme řešit se sociálním odborem, a to 
v rámci našich omezených možností a samo-
zřejmě se zohledněním lidského přístupu. 

Již před několika lety jsme této paní po-
mohli zajistit opětovné vyplácení důchodu, 

na který má z důvodu odpracování požado-
vaných let v zemědělství oprávněný nárok. 
Očekávali jsme, že touto pomocí přispěje-
me k důstojnému žití konkrétní osoby včet-
ně úhrady nájmu za ubytování. Bohužel se 
naše očekávání zcela nenaplnila a paní stále 
příležitostně žebrá a obtěžuje občany. 

S  touto situací nejsme a  nehodláme být 
spokojení. Opakovaně celou záležitost dis-
kutuji se sociálním odborem našeho města 
a hledáme uspokojivé řešení, ale není to jed-
noduché. Mohu pouze slíbit, že ve snaze celou 
věc napravit nepovolíme a budeme pokračo-
vat i nadále. Zde bych poprosil o součinnost 
Vás všechny, a to konkrétně o zvážení Vašich 
dobrovolných fi nančních darů této ženě. Mám 

Opakované upozornění pro občany

Rozvoj poličského Domácího hospice 
sv. Michaela je spjat také s  veřejnou sbír-
kou „Mé přání je zůstat doma“, která byla 
spuštěna 1. listopadu 2020. Jsme nesmírně 
vděčni za pochopení a podporu, které dár-
ci smyslu a potřebnosti této služby věnují. 
Přírůstky darů na účtu veřejné sbírky to do-
kazují. K  datu 8. února 2021 činí výtěžek 
461 tisíc Kč. Provoz a fungování hospicové 
služby si sice bude žádat částky mnohokrát 
vyšší, naše vděčnost za Vaši dárcovskou 
přízeň a za postupné přírůstky darů je však 
veliká a upřímná. Domácí hospicová péče je 
službou poskytovanou pacientům a  jejich 
rodinám zdarma. Služba je hrazena z  pří-
spěvků zdravotních pojišťoven, příspěvků 
nadací a příspěvků nespočtu individuálních 
dárců (právě v rámci veřejné sbírky Mé přá-

PODĚKOVÁNÍ  k veřejné sbírce
ní je zůstat doma a Tříkrálové sbírky). Tato 
Vaše štědrost a vědomí Vaší blízkosti jsou 
stavebním kamenem našeho charitního 
díla. 

Aktuální změny a  rozvoj služby s hospi-
covým týmem od prvotní myšlenky inten-
zivně prožívají a podporují ředitel poličské 
Charity Mgr. Martin Dvořák a  ekonomka 
Petra Zahradníková. Celý proces totiž není 
jen o praktické stránce služby, ale je spjat 
s  mnoha okolnostmi organizačními, eko-
nomickými, s  náročnou administrací i  vy-
jednáváním. Poděkování za velké úsilí tedy 
směřuje i do řad hospicového týmu a k ve-
dení poličské Charity. 

 
Mgr. Marcela Vraspírová

OCH Polička

Všem dárcům Tříkrálové sbírky je potře-
ba vyslovit slova velkého poděkování. To 
patří také všem pracovníkům a dobrovolní-
kům Charity, kteří se podíleli na přípravě 
a realizaci po všech stránkách mimořádné 
Tříkrálové sbírky. Poděkování patří koordi-
nátorům v  obcích a  městech, úředníkům 
ve městech, kněžím, kteří umístili kasičky 
v kostelích a na farách. Dále majitelům ma-
lých obchodů, ale i řetězcům Kubík, Quan-
to a  COOP Havlíčkův Brod, jejichž vedení 
nám umožnilo umístit kasičky v jejich pro-
vozovnách. Rozdíl oproti loňskému roku 
byl vzhledem k podmínkám minimální. Do 
kasiček dárci přispěli do 24. 1. neuvěřitel-
ných 647 608 Kč. Aktuální přírůstek online 
koledy k  15. únoru 2021 je pro poličskou 
Charitu 79 845 Kč. Celkový výtěžek Tříkrá-
lové sbírky tedy k tomuto datu činí 727 453 
Kč. Forma online koledování trvá však až do 
30. dubna 2021, kdy bude letošní 21. ročník 
sbírky defi nitivně ukončen. 

Pro srovnání – celkový výsledek koledo-
vání v  minulém roce 2020 dosáhl částky 

Dárcům Tříkrálové sbírky 
886 177 Kč. Kompletní výsledky tříkrálo-
vého sbírkového nadšení včetně srovnání 
s minulými ročníky, jsou uvedeny na našich 
webových stránkách www.policka.chari-
ta.cz (Tříkrálová sbírka/aktuální výsledky 
a Tříkrálová sbírka/historie výsledků).

Z nové sbírky roku 2021 chceme posílit 
kapacity odborného týmu paliativní péče 
a  rozšířit území pro poskytování služeb 
Domácího hospice sv. Michaela a  částeč-
ně pokrýt provozní náklady ošetřovatelské 
služby a domácí hospicové péče. Dále čás-
tečně pokrýt náklady na multidisciplinární 
rozvoj služby Otevřené dveře v souvislosti 
s reformou psychiatrické péče. 

Samozřejmostí je pokračovaní v podpoře 
projektů DCH HK v  Indii a posílení Fondu 
přímé pomoci sociálně slabým v místě pů-
sobnosti OCH Polička. 

Děkujeme a  těšíme se na shledání při 
živé koledě v r. 2022.

Mgr. Martin Dvořák
ředitel OCH Polička

Oblastní charita Polička 
- Domácí hospic sv. Michaela 

do svého týmu hledá

ZDRAVOTNÍ 
SESTRU 

- nástup možný ihned.

Bližší informace k pracovní pozici na 
www.policka.charita.cz, nebo se obraťte 
na Mgr. Jitku Kosíkovou, vedoucí služby, 

tel.: 731 598 819, 
mail: jitka.kosikova@pol.hk.caritas.cz.

za to, že jsme paní v rámci možností a lidské 
slušnosti významně pomohli a tedy není dů-
vod v pokračování jejího žebrání. 

Věřím, že se většinově shodneme, že 
v  našem městě je v  oblasti žebrání a  lidí 
žijících na ulici, situace ve srovnání s jinými 
městy velice příznivá a  že se nám podaří 
časem vyřešit i tento ojedinělý případ. 

Na samý závěr mi dovolte s  potěšením 
napsat, že i  v  roce 2020 byla Polička ve 
srovnání s okolními městy na základě celko-
vé statistiky vypovídající o bezpečnostních 
poměrech, nejbezpečnějším městem. 

Važme si tohoto příznivého stavu a dě-
lejme vše pro jeho udržení. Všem Vám a ka-
ždému jednomu z Vás moc děkuji. 

S pozdravem 
Jaroslav Martinů, starosta města 



SO
CI

ÁL
N

Í S
LU

ŽB
Y

11

Všichni určitě víte, že volnočasové aktivi-
ty v DPS Penzion jsou pozastaveny. I když 
je těžké v této době plánovat, protože neví-
me, kdy vládní nařízení rozvolní, přesto plá-
nujeme. Mimo jiné připravujeme akce, které 
v loňském roce nemohly proběhnout a kte-

rých se rádi účastníte. Chystáme i  novin-
ku – letní tancovačku s grilovačkou. Z října 
na srpen přesuneme 14. ročník Seniorské 
stopy, plánujeme výlety po okolí… V plném 
proudu jsou i přípravy na výtvarné činnosti, 
trénování paměti, cestovatelská odpoledne 
a další akce, které pro vás rádi každoročně 
připravujeme. 

Tuto dobu využíváme také k  zútulnění 
interiéru DPS Penzion, do našeho časopi-
su „Ucho Penzionu“ připravujeme články 
o zdraví, týkající se aktuálního měsíce, ná-
měty na cvičení doma, vkládáme i  různé 
kvízy a  také články od seniorů. Snažíme 
se být se seniory v  kontaktu. Všichni už 
se nemůžeme dočkat, až se opět bude ve 
společenské místnosti cvičit, Penzionem 
bude znít zpěv a muzika, relaxační hudba, 
dětský smích. V pracovní místnosti budou 
vznikat nové výrobky. Až budeme mít ruce 
zase umazané od hlíny… Těšíme se na Vás. 

V. Pevná 

Co se děje v DPS Penzion 

Potřebujete pomoci při péči o blízkého? 
Potřebuje pomoci s péčí o sebe? Nemůže 
být Váš blízký sám doma? Nevíte si rady 
s novou situací? 

V  dnešním článku Vám budou předsta-
veni další poskytovatelé pečovatelské 
služby, osobní asistence nebo sociálního 
poradenství. 

DOMOV Bystré, o. p. s. poskytuje pečova-
telskou službu v Bystrém a okolních obcích do 
vzdálenosti 15 km od Bystrého. Službu mo-
hou využívat senioři a osoby se zdravotním 
či chronickým onemocněním od 18 let věku. 
Služba nabízí pomoc s osobní hygienou a péčí 
o svou osobu, zajištěním stravy (nákupy, pří-
prava, …), vedením domácnosti, doprovodem, 
orientací. Je možné poskytnout i  základní 
sociální poradenství. Nabídka pečovatelské 
služby je vždy prováděna dle konkrétní situ-
ace člověka, který ji potřebuje. Její rozsah se 
mění dle individuální potřeby, např. dle jeho 
zdravotního stavu, momentální situace rodiny 
apod. Služby jsou hrazeny dle aktuálního ce-
níku. Terénní služba je poskytována v pondělí 
– pátek v čase 7:00–20:00; v sobotu, neděli 
a svátky v čase 7:00–19:00 hodin. Základní 
doba je 7.00–15.00 – v té době je možné se 
na PS obrátit osobně či telefonicky. Ambu-
lantní středisko osobní hygieny funguje od 
pondělí do pátku v čase 7:00–10:00 a 13:00–
15:00. Více informací naleznete na webových 
stránkách www.domovbystre.cz.

Kontakty: adresa: Školní 453, 569 92 
Bystré, e-mail: pecdomov@atlas.cz, ředitel-
ka: Mgr. Marie Štouračová, tel. 607 785 488, 
sociální pracovník:  M. Střešňáková, tel. 
722 358 855

Dům s  pečovatelskou službou „Penzi-
on“ Polička je bezbariérová budova, která 

poskytuje bydlení pro 100 osob ve starob-
ním nebo invalidním důchodu. V  domě je 
60 bytů pro jednotlivce a 20 bytů pro dvo-
jice. Každý byt má samostatný kuchyňský 
kout a  sociální zařízení (WC, sprchový 
kout). Všechny byty jsou ve vlastnictví 
města, mají tzv. statut „byty zvláštního ur-
čení“ a jejich přidělování se řídí metodikou, 
kterou lze nalézt na webu organizace. 

V domě je zázemí pro pečovatelskou služ-
bu, veřejný stravovací provoz a je zde i malá 
prodejna potravin. V domě se také pořádají 
kulturní, volnočasové a společenské akce.

Pečovatelská služba DPS „Penzion“ 
Polička je poskytována denně od 7:00 do 
19:00 hodin seniorům, zdravotně znevý-
hodněným občanům a  rodinám s  dětmi 
z Poličky a spádových obcí. Služba pomáhá 
překlenout období se zhoršeným zdravím 
a ztrátou soběstačnosti lidem, jimž vlastní 
síly nebo péče rodiny nestačí. Zajišťuje péči 
o člověka a jeho domácnost v jeho domácím 
prostředí nebo provádí hygienu v bezbarié-
rových koupelnách v DPS. Služba umožňuje 
i zapůjčení kompenzačních pomůcek a po-
skytuje základní sociální poradenství. 

Více informací naleznete na webových 
stránkách www.dpspolicka.cz.

Kontakty: adresa – DPS „Penzion“, Druž-
stevní 970, 572 01 Polička, tel. recepce: 
461 753 111, ředitel: Mgr. Pavel Brandejs 
tel.: 461 753 121, vedoucí pečovatelské 
služby: Irena Smolková, DiS., tel.: 461 753 122.

Středisko sociálních služeb Salvia, z. ú.
Nabízí v obcích ORP Polička služby osobní 

asistence a odborného sociálního poraden-
ství. Osobní asistenci mohou využít senioři 
(bez omezení věku) a osoby se zdravotním 
postižením a  chronickým onemocněním 

Kde hledat pomoc na Poličsku? od 2 let věku s trvalým bydlištěm v okrese 
Svitavy. Služba zahrnuje pomoc při zvládání 
běžných úkonů péče o vlastní osobu, osobní 
hygieně, zajištění stravy, zajištění chodu do-
mácnosti, výchovné, vzdělávací a aktivizační 
činnosti, zprostředkování kontaktu se spole-
čenským prostředím, pomoc při uplatňování 
práv, oprávněných zájmů a při obstarávání 
osobních záležitostí. Služba je zpoplatněna 
dle platného ceníku zveřejněného na webo-
vých stránkách www.salvia.cz. 

Odborné sociální poradenství, jehož cí-
lem je poskytovat odbornou pomoc a pod-
poru osobám se zdravotním postižením, 
seniorům, osobám chronicky nemocným 
a  jejich rodinným příslušníkům vedoucí ke 
zvládnutí jejich nepříznivé sociální situace, 
ve které se momentálně vyskytli. Služ-
ba zahrnuje zprostředkování kontaktu se 
společenským prostředím, sociálně tera-
peutické činnosti, pomoc při uplatňování 
práv, oprávněných zájmů a při obstarávání 
osobních záležitostí. Služba je poskytována 
zdarma. 

Kontakty: adresa: Wolkerova alej 92/18, 
Svitavy, tel.: 733 328 665, 731 468 568, 
607 167 783, 739 392 939, web: www.sal-
via.cz, e-mail: salvia@salvia.cz, detašovaná 
pracoviště: Polička, Bystré. 

POZOR TATO PRACOVIŠTĚ JSOU 
VZHLEDEM K EPIDEMIOLOGICKÉ SITUA-
CI DOČASNĚ UZAVŘENÁ. Služby u  klien-
tů pokračují. Je možné sociální pracovníky 
kontaktovat TELEFONICKY.

Tato aktivita je součástí Střednědobého 
plánu rozvoje sociálních služeb pro území 
Poličska (Reg. č. CZ.03.2.63./0.0/0.0/19_
106/0015087), projekt je fi nancován z Ev-
ropského sociálního fondu, Operační pro-
gram Zaměstnanost.

Zdravím seniory a  protože je březen, 
všechno nejlepší a především dobré zdraví 
našim ženám k MDŽ.

Bohužel jej nemůžeme tradičně oslavit 
ani se pobavit u dalších setkání. Jakmile to 
bude možné, oznámíme dostupnými pro-
středky první akce 2021. Zatím se držte!

Už jen pořekadlo: Svatý Josef s tváří milou 
končí zimu celou … a snad i tu covidovou.

Za Seniory ČR Polička Petr Lajžner

Aby nebyl 
nikdo sám

KOUPÍM ZDĚNOU GARÁŽ
V POLIČCE

Prosím nabídněte na
tel.: 721 105 025
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 V  Česku je asi 200  lékařů, kteří mají 
atestaci z paliativní péče. Jednou z nich je 
i  poličská praktická lékařka Magda Vla-
chová. Zapojila se do mobilního hospice sv. 
Michaela poličské Charity a společně chtějí 
služby hospice rozšířit a obsáhnout téměř 
celý okres. Domácí hospic je podle ní malá 
pojízdná nemocnice, díky které mohou 
umírající lidé trávit poslední týdny života 
doma, mezi svými blízkými. 

Jak vypadá hospicová péče na Poličsku? 
Náš domácí hospic svatého Michaela 

je v  okolí jediný. Směrem na Vysočinu je 
Hospic Vysočina, směrem na Chrudimsko 
je lůžkový hospic. Potom existuje v  Dol-
ním Újezdě Bílá holubice, který nefunguje 
v systému mobilní specializované paliativ-
ní péče.
Co Domácí hospic sv. Michaela zajišťuje? 

Zajišťujeme péči o nevyléčitelně nemoc-
né pacienty v  závěru života, kteří chtějí 
zůstat doma a  nechtějí jezdit do nemoc-
nice a  zároveň potřebují mít zajištěnou 
zdravotní péči. S  těžkými nemocemi se 
pojí různé nepředvídatelné situace a  lidé 
by neměli zůstat v těchto situacích doma 
sami. Proto se na tom podílí lékaři, sestry,  
sociální pracovníci, psychoterapeuti i  du-
chovní.

Zlepšení vlastně nemůžeme čekat 
a  chceme jim pomoci prožít zbytek života 
co nejlépe a být jim oporou v situacích v zá-
věru. Naše pomoc je nejen pro pacienty, ale 
pro celou rodinu a ty, kteří o ně pečují. 
Kolik lékařů je zde zapojeno?

Je nás šest. Máme rozepsané pohotovosti 
24 hodin denně a víkendy. Mohou se obrá-
tit o pomoc kdykoliv. 
Co tedy nabízíte rodinám nebo nemocným?

Aby nás mohli mít za zády v těžké situaci 
života, v době, kdy je život už krátký a lze 
předpokládat, že skončí v řádu dnů či týd-
nů. Bez obavy z toho, že se bude dít něco, 
na co nestačí. Často nastává situace, že 
pak zavoláte rychlou a ten umírající člověk 
je převážen do nemocnice. Což většina lidí 
nechce, zemřít sami v  nemocnici. Pokud 
mají jasno v  tom, že už nechtějí cestu do 
nemocnice a  chtějí být doma, tak domácí 
hospicová péče je něco, co může hodně 
pomoci a dodat jistotu jak nemocným, tak 
pečující rodině, že na to nejsou sami a že to, 
co se nyní děje, je v pořádku a že ta rodina 
dělá všechno správně.
To znamená, že jste schopni zajistit, aby 
sestřička nebo lékař mohli dojít kdykoli bě-
hem 24 hodin denně? Se všemi léky?

Ano, přesně tak. Sestřička je schopná tam 
zajít i několikrát denně, když je potřeba, je 

schopná dojet i v noci, když se něco děje, 
stejně tak lékař. K zajištění bezpečné péče 
vždy potřebujeme pečujícího, který je doma 
s  nemocným – to je buď někdo z  rodiny 
a  nebo to může být i  pečovatelka. Máme 
i  pacienty, kteří mají pečujícího, jenž cho-
dí na částečný úvazek do práce a po dobu, 
kdy tam není, vykrývá ten čas pečovatelka. 
Děláme tak trochu malou nemocnici doma.
A stejně tak máte zároveň duchovního pra-
covníka, který pracuje s rodinou a připra-
vuje ji?

Spolupracujeme s  faráři ze všech obcí, 
kde působíme. Nabízíme i další odbornosti 
– ať už sociálního, duchovního pracovníka 
a  případně třeba psychoterapeuta. Situa-
ce jsou různé, některé životní příběhy jsou 
velmi komplikované a je pak moc užitečné, 
když to může být ještě někdo další a po-
moci rodině i nemocnému opravdu srovnat 
věci, které srovnat potřebuje a  prožít ten 
čas co nejlíp. 
Máte i  klienty v  domovech pro seniory? 
Tam rodina není, jak se to dělá v  těchto 
případech?

Aktuálně ne, ale je to náš plán do bu-
doucna. V  domovech pro seniory může-
me na péči spolupracovat se zdravotními 
sestrami domova a pečovatelkami. Dává to 
smysl a rádi bychom i zde na Poličsku, po-
kud bude zájem a budou chtít, udělali tuto 
službu také.
Jaký je v současné době zájem o vaše služ-
by?

Velký. Na konci roku jsme museli odmítat 
pacienty. V  tuto chvíli máme místo volné. 
Náš letošní plán je mít kapacitu okolo šes-
ti pacientů v jedné době. Záleží to na tom, 
jak se nám povede sehnat sestry, navázat 
spolupráci s nemocnicemi a dalšími posky-
tovateli zdravotní péče.
Takže vy budete působit v Poličce a okolí 
a nebo v celém okrese?

Začínáme Poličkou a v oblasti až po Trpín, 
Hartmanice, Radiměř, Banín, Bělá, Květná, 
Lubná, Karle, Sebranice, Telecí, Pustá Ryb-
ná a Borová. Cca 20 km okruh od Poličky. 
Vy říkáte dojet s hospicem, co si pod tím 
má člověk představit?

Prakticky pod tím rozumíme lékaře, sest-
ru a sociálního pracovníka. A normální auto, 
do kterého se vejdou pomůcky.
Jste schopni dát člověku třeba kapačku?

Ano, můžeme podávat tekutiny i léky do 
podkoží.  Po natrénování může léky podá-
vat do podkoží i rodina.

K zajištění péče doma se v půjčovně dá 
zapůjčit polohovací postel, domácí oxyge-
nátor, antidekubitní matrace, křeslo WC 
a chodítko.
Je to zdarma nebo se musí nějakou část 
zaplatit?

Zdravotní péče je zdarma. Péči sestry 
uhradí pojišťovna, pohotovost hradí Charita 

KDYŽ HOSPIC PŘIJEDE K VÁM DOMŮ
MUDr. Magda Vlachová: S pacienty mluvím 
hlavně o životě před smrtí. Potřebují si 
srovnat svoje záležitosti, nechtějí falešné 
naděje
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a práci lékaře platí také Charita z darů, vý-
těžku Tříkrálové sbírky a veřejné sbírky. Za 
pomůcky je malý poplatek. 
Kdo se na vás obrací nejčastěji?

Častější je starší věk, ale bohužel míváme 
v péči i pacienty mladšího věku. Z minulého 
pracoviště máme zkušenosti i s péčí o dět-
ské pacienty. 
Kdo stanoví, že je člověk v konečném stá-
diu a má nárok na vaši péči? 

Žádost o  péči podává zpravidla rodina 
nemocného. Na základě aktuálních infor-
mací od rodiny a  ošetřujícího lékaře ná-
sledně rozhoduje o  přijetí náš hospicový 
lékař. Není potřeba se trápit tím, zda volám 
správně, jestli už je to na místě nebo ještě 
ne. Je mnohem jednodušší prostě zavolat 
a v okamžiku, kdy by nebyla hospicová péče 
potřeba, tak je to zpráva dobrá pro všechny.
Tzn. nejistý člověk se na vás může obrátit 
a zkonzultovat, co dál?

Ano, děláme indikační návštěvu, doma v kli-
du, kdy se na nemocného podíváme a probe-
reme, co a jak potřebuje. Myslím si, že i když 
to zní paradoxně, tak lépe dříve, než později. 
Z  mé zkušenosti je hospicová péče schop-
ná pomoct s mnoha problémy, se kterými se 
někdy rodina obtížně potýká, a  přitom jsou 
jednoduše řešitelné. Mám na mysli například 
léčbu bolesti, nevolnosti, obtíží se spánkem.
Jak dlouho chodíte k jednomu pacientovi?

Průměrná doba naší péče je 15 dní. Může 
být ale i  v  řádu týdnů, někdy naopak jen 
několika dnů.
Jste mladá žena, proč vás zajímá paliativní 
medicína?

Strávila jsem rok v Praze v domácím hos-
pici Cesta domů. Povedlo se mi složit ates-
taci z paliativní péče, jsem jediná v okrese. 
Po návratu do Poličky jsme si v Charitě řek-
li, že společně vidíme potřebu oddělit Do-
mácí hospic od domácí péče.
Nyní přichází nová fáze Domácího hospice, 
co to bude znamenat?

Budeme mít samostatný hospicový tým, 
který se bude věnovat pouze hospicové péči 
a  sestřičky, které se budou věnovat pouze 
domácí péči. Chceme mít dojezdnost po ce-
lém okrese. Doktorů je ale málo a sestřiček 
taky, takže to není jednoduché. Hledáme. Do 
projektu se zapojí i sestřička Jitka Kosíková, 
která pracovala dříve pro Lékaře bez hranic. 
Ulevíte tedy přeplněným nemocnicím?

Většina pacientů leží na akutních lůž-
kách, kam se dostanou pro zhoršení. 

Najednou potřebují denně zdravotnickou 
péči a pak následuje rychlý transport do 
nemocnice, kde už zůstanou. Buďto se 
podaří je vrátit domů nebo jsou násled-
ně překládáni na LDN. Nám jde o to, dát 
jim možnost je od této zkušenosti ušetřit, 
obzvlášť v  dnešní době, kdy do nemoc-
nic nejsou povoleny návštěvy. Rodiny 
i nemocný dlouho váhají s tím, než rych-
lou zavolají. V  této situaci je čas vzácný 
a  cenný a můžeme si tak trochu vybrat, 
jak ho strávíme. Je strašná škoda, že lidé 
tráví zbytečně čas na cestách nebo lůžko-
vým pobytem a přitom jejich doba a po-
třeba být doma se svými blízkými byla 
promarněná.
Máte i pacienty s covidem?

Nyní ne, ale jsme schopni se o ně starat. 
A nemocnicím domácí hospic nekonkuruje? 
Že byste je připravovali o peníze od pojiš-
tovny?

Ne, oni nás rádi vidí. I z mé zkušenosti na 
interně, kde mají akutní lůžkové oddělení, 
které ale není uzpůsobené na péči o umíra-
jící pacienty. Nejsou na to kapacity, byť se 
sestřičky a doktoři snaží . A pak pacienti ze-
mřou na lůžku interny a to je potom těžké 
pro všechny zúčastněné. Nebo jsou propuš-
těni domů a pokud jsou křehcí a nejsou za-
jištěni doma zdravotně, tak se pak často vra-
cí zpátky. Proto v nemocnicích vítají, že nám 
pacienta předají a oni si mohou uvolnit ruce.
Umí lékaři mluvit s pacienty o smrti?

Chceme lidi léčit a  těžko se nám říká, 
že už nemůžeme nic dělat. Náročné je to 
i  osobně pro mě – protože tím, že ta té-
mata otvírám, si sama sahám na svou smr-
telnost.

To je to, co málo děláme v nemocnicích  
a  při ambulatních praxích apod. Je jedno-
dušší říct „to bude dobrý, stačí jíst a spra-
víte se za tři měsíce, pak budem léčit dál, 
…hmm, tak zkusíme tu jinou chemoterapii.“ 
Často je přitom doktorovi i pacientovi jas-
né, že to nebude lepší a staví se tak mezi ně 
zeď. Pacient se pak nemůže zeptat „tak ko-
lik času mi zbývá?“ Lékař se odstřihne. Z mé 
zkušenosti mi dává velký smysl říci pravdu, 
pokud ji nemocný chce slyšet. Mnohdy se 
mi stalo, že jsem byla první, kdo řekl, že už 
to dobrý nebude. Bohužel i sdělení diagnó-
zy bylo často z mých úst a ne z úst ošetřu-
jícího. Lidi byli rádi, že s nimi o tom někdo 
mluví. „Já nevěděl, co se děje, nikdo o tom 
se mnou nemluvil, proč mi je tak špatně 

a jsem slabý…“ 
Takže pacient 
pak vítá tuto 
zprávu, proto-
že dostane čas 
se připravit na 
odchod z  toho-
to světa a může 
si uspořádat 
spoustu věcí?

Ano, je to 
pro ně zásad-

ní informace, se kterou pak dál můžeme 
pracovat. Často ta návštěva začíná tak, že 
mě u vchodu zastavuje rodina: „Doktorko, 
neříkejte mu to, on to neví, my to víme, 
ale když mu to řeknete, tak on to zaba-
lí.“ Přitom často to pacient jasně cítí, že 
se blíží konec, cítí na sobě svou ubývající 
sílu. Potřebují se podělit o bolesti, potíže, 
existenciální strachy apod… a  pak, když 
jim zabráníme v  tom, aby si urovnali své 
věci s tím, že jim dáváme falešnou naději, 
tak jim můžeme hrozně ublížit.
Já to chápu, také bych si to ráda uspořá-
dala…

O tom, kdo má co vědět, by měl rozho-
dovat pacient. Někdy je těžké přesvědčit 
rodinu, ale oni to pak rychle pochopí a pak 
jsou to hluboké a krásné situace. Pak někdy 
odcházím z návštěvy s tím, že si odnesu víc, 
než jsem přinesla. 
A tohle se na medicíně zatím asi neučí, že?

Neučí, nebo jen málo. Ale existují kurzy, 
hlavně v  oblasti paliativní medicíny – ta 
se hodně zabývá komunikací, to je můj 
hlavní nástroj při péči o pacienty, mluvit 
s nimi. 
V konečném stadiu to je nejvíc, co může 
udělat doktor?

Je to hrozně potřeba. Myslím, že s  tím 
někdy mohu udělat víc než s  tabletkami. 
Něco se léčí tabletami něco slovem. Ale 
nesmí se to zaměnit, poplést. Doktoři vět-
šinou tabletky používají na všechno, ale to 
pak nefunguje. Sdělování závažné zprávy je 
náročné, těžké, ale nese to výsledky a uleh-
čuje to práci.
Paliativní medicína tedy není jen o morfi u, 
ale o psychologické podpoře?

Paliativní medicína je o  životě, 
o  jeho kvalitě, o  partnerském přístu-
pu. Jsme zvyklí fungovat i  se sestřička-
mi na jedné vlně. Není to tak, že dok-
tor řekne „sestra udělá…“ Pacient je 
ten, kdo rozhoduje. On mi řekne, o  co 
se mám snažit. Je na mé profesiona-
litě vést rozhovor tak, abych nemanipulo-
vala – to je také důležité, doktoři mohou 
lidi snadno manipulovat, zvlášť nemoc-
ného člověka. Ten by se měl rozhodnout 
svobodně, co chce a  nechce podstoupit, 
zda jet do nemocnice apod. 
Většina hospiců v  Česku je kamenných – 
přivezete tam někoho, ale je to lepší než 
v nemocnici?

Kamenné hospice jsou velmi pěkné a sta-
rají se v nich o pacienty dobře, s respektem 
k  soukromí a aktivitám pro lidi, kteří mají 
sílu. Jsou nemocní, pro které domácnost 
není dobrá varianta a pak je na nás, aby-
chom společně našli optimální řešení.
A pro koho domácí hospic není?

Není pro nemocné, kteří nemají pečují-
cího a  jsou sami. Vždycky se ale snažíme 
hledat možnosti, jak potřebnou péči po-
skládat. 

Markéta Kutilová
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Napadlo by vás někdy zkusit se naučit 
hebrejsky? Nebo chorvatsky? Romsky? 
V tomto roce jsme pro vás na Půdě knihov-
ny připravili tři kurzy těchto méně tradič-
ních jazyků. Ve spolupráci s Domem národ-
nostních menšin v Praze chceme nabídnout 
nejen základy těchto jazyků, ale také sezná-
mení se s kulturou, která jimi mluví a píše. 
A začínáme v březnu moderní hebrejštinou.

Ať už si chcete stylově objednat kávičku 
v  Tel Avivu, zkusit najít smysl nám tolik ne-
srozumitelného písma, více porozumět židov-
ské kultuře přes její jazyk, nebo jenom zkusit 
něco nového a poznat nové lidi, kurz Základy 
moderní hebrejštiny je právě pro vás. Vaším 
průvodcem bude Radek Novák, pracovník 
Domu národnostních menšin, znalec židov-
ského osídlení českého venkova a sympatický 

Městská 
knihovna
Kurz Základy moderní 
hebrejštiny 

i  empatický lektor. Kurz je koncipovaný jako 
pravidelný, bude se konat každý čtvrtek od 
18 hod. na Půdě a bude zdarma. Přestože Ra-
dek bude většinou připojený z Prahy přes te-
lemost, kurzy jsme koncipovali jako kontaktní, 
pro 4–10 účastníků, kdy setkávání se a vzá-
jemná interakce studentů je nedílnou součástí 
výuky, tolik odlišné od dnes tak frekventované 
výuky on-line. V současné situaci ale jiná cesta 
není, proto bychom vás rádi pozvali ve čtvrtky 
23. 3. a 30. 3. od 18:00 hod. na dva ochutnáv-
kové semináře, které proběhnou přes ZOOM. 
Na nich si můžete vyzkoušet, jestli by vám tato 
cesta k hebrejštině vyhovovala. Samotný kurz 
začne 13. dubna, ještě uvidíme, jakou formu 
setkání nám situace dovolí. Informace a regis-
traci do kurzu najdete na stránkách a Face-
boocích knihovny a Půdy, pro info můžete také 
zavolat na 775 362 185 (Jan Jukl) nebo napsat 
na info@knihovna.policka.org.

Budeme také rádi, když nám dáte vědět, 
zda byste někdo měl zájem i o chorvatštinu 
a romštinu, případně o další kurzy netradič-
ních jazyků a kultur. Věříme, že jejich pozná-
vání je prospěšné, obohacující a  zábavné, 
a že je možné s nimi začít i na malém městě, 
třeba právě v knihovně. Těšíme se na vás.

Prodám 

kvalitní hnůj
(koně, slepice),

4 km od Poličky,
doprava možná.

Tel.: 605 770 671
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Z důvodu respektování platných nařízení vlá-
dy je Městské muzeum a galerie Polička uzavře-
no. Vývoj situace sledujte na našich webových 
stránkách.
MUZEUM V ZIMNÍ POLIČCE aneb oživili jsme 
pro vás 2838 m Přijdou vám procházky přírodou 
stále stejné? Oživili jsme pro vás poličskou cyk-
lostezku vedoucí do Modřece v  místě původní 
železniční vlečky. Témata jsou různorodá a roz-
hodně zajímavá. Připraveno je pro vás deset 
různých minipanelů, které jsou na ní umístěny. 
Jejich cílem je vás nejen zaujmout, ale také po-
bavit. Najděte je všechny a dozvíte se například, 
že letos slaví 100. výročí značka GUCCI, 20. vý-
ročí oslavuje WIKIPEDIE či to, že INTERNET má 
letos 30. narozeniny. Vše je k vidění do neděle 
14. března 2021. 
DO BOJE! Jak přežít lockdown a nezbláznit se
od 18. 1. 2021 webové stránky muzea

Naše TIPY JAK SE ZABAVIT V  KARANTÉNĚ 
jsou pro malé tvořivé, ale i  větší zvídavé děti, 
pro hravé dospělé i bádavé seniory. Zabavit se, 
když musíme zůstat tak dlouhou dobu doma, to 
totiž není jen tak! Pokud už vás nezajímá tele-
vize, máte přečtené všechny knížky, přestavěný 
byt a ani procházka už nezabírá, nechte se bavit 
historií, ale i  současnými trendy od poličského 
muzea. Spojují totiž zábavu i vzdělávání.

Připraveny pro vás budou návody na různé 
tematické aktivity i  informace a  zajímavosti 
z  historie. Těšit se můžete mimo jiné na slov-
ník dnes již zapomenutých slov, vývoj českého 
jazyka, husitskou posilovnu i  husitský sněhový 
pětiboj, historii místních spolků, vývoj posilová-
ní a inspiraci na otužování i domácí cvičení. Pro 
ty menší jsou připraveny návody na výrobu lou-
tek i celé divadelní scény, ti starší si mohou dle 
návodu zkusit napsat vlastní divadelní hru. Pro 
zvídavé hlavičky je připraveno několik návodů na 

chemicko-fyzikální pokusy u vás doma a různé 
tematické kvízy. Zapojit se může celá rodina! 
A pokud se s námi budete chtít o své zkušenosti 
s naším manuálem podělit, neváhejte nás kon-
taktovat na facebookovém profi lu muzea.

Ústředním tématem bude mimo jiné i  letoš-
ní výročí 600 let od vstupu husitských vojsk do 
Poličky, o kterém se více dozvíte na interaktivní 
výstavě ŽIŽKA PŘED BRANAMI plánované na 
květen. Tak tedy do boje – spolu to zvládneme!

Podrobný popis aktivit, soubory ke stažení, 
šablony, odkazy a fotografi e na www.cbmpolic-
ka.cz
PŘIPRAVUJEME: 
Velikonoční výstava: SVÁTKY JARA
školní třída Bohuslava Martinů 

Po dlouhé zimě s jejími neduhy se těšíme na 
jaro, na slunce, až se vše zazelená a vykvete, až 
se narodí mláďátka… Těšíme se i  na otevření 
muzea.

Pokud to epidemická situace dovolí, pozveme 
vás na přelomu března a dubna na tradiční jarní 
výstavu o Velikonocích. A pokud to nedovolí, na-
bídneme vám on-line inspiraci, jak prožít svátky 
jara v přírodě, ve škole i v rodině.
ŽIŽKA PŘED BRANAMI

dotyková výstava k výročí 600 let od vstupu 
husitských vojsk do Poličky plná válečné zbroje, 
dámských gotických šatů, hravých aktivit i  vy-
rábění
1. 5.–31. 8. 2021, výstavní sály muzea

V roce 1421 se při svém tažení a snaze vyma-
nit východní Čechy a Moravu z moci Zikmunda 
Lucemburského ocitl Jan Žižka z Trocnova před 
branami města Poličky… jak to bylo dál? Bojo-
vala Polička či nechala otevřít brány, aby bylo 
město uchráněno? Hodili měšťané Žižkovým 
vojákům přes hradby vykrmenou svini nebo je to 
jen pověst? Přijďte na výstavu a vše se dozvíte! 

Nebudou chybět husitské zbraně, zbroj, krouž-
kové košile a  přilby, které si můžete vyzkoušet 
a potěžkat. A co se potom „zvěčnit“ jako válečník 
v bitvě v připraveném fotokoutku s velkoformáto-
vou ilustrací! Ani dámy nepřijdou zkrátka. Mohou 
si obléknout gotický šat a ozdobit se čelenkou či 
závojem. Kromě informací a perliček o husitech 
a neporaženém válečníkovi na vás čekají zajíma-
vosti z historie města Poličky a hradu Svojanova. 
HRÁTNICE aneb Hravá radnice
– hraní pro chytré hlavy i šikovné ruce 
8. 5.–31. 8. 2021, výstavní sály Městské galerie, 
Palackého nám. 

Všem, co si rádi hrají, oznamujeme, že se 
výstavní sály poličské radnice promění v  jednu 
velkou interaktivní hernu! Nevěříte? Přijďte se 
o tom přesvědčit a nudit se rozhodně nebudete!

Čekají na vás skládačky, hlavolamy, kvízy i do-
vednostní hry všeho druhu. Originální truhlářské 
exponáty k nám připutují z dílny Vlastivědného 
muzea v  Šumperku a  slibují zábavu pro malé, 
větší i velké. Můžete si zahrát například minigolf, 
domino či kuželky. Z dílů postavit lomený oblouk, 
pyramidu nebo pravěké nádoby. Trpělivost prově-
říte při sestavování pohádkového orloje, taktiku 
u bitvy lodí, spolupráci u  balancovníku a  vědo-
mosti u  mapy světa. Hernu doplníme různými 
aktivitami pro všechny věkové kategorie z výstav 
našeho muzea a podíváme se i do historie hraní.
SVATBA V MUZEU

Řekněte si své „ANO“ v místech, kde se snou-
bí krása s historií…

Vybíráte místo pro svatbu? Poličské muzeum 
Vám nabízí možnost uspořádat svatební obřad 
na netradičních místech i pod širým nebem. 

Která z  variant bude ta Vaše? Romantická 
svatba v   ozkvetlém atriu, obřad v  uvolněné 
atmosféře audiovizuálního sálu nebo snad cere-
monie s nádechem historie v muzejní expozici.

Podrobnosti, formuláře a fotografi e na webo-
vých stránkách. 

Centrum Bohuslava Martinů

Přestože jsou muzea celoplošně pro ve-
řejnost uzavřena a tudíž není koho prová-
zet, rozhodly se průvodkyně poličského 
muzea nezahálet a vlastními silami zbudo-
vat dílnu, která bude v  budoucnu sloužit 
návštěvníkům i školním skupinám. 

Ačkoliv je Městské muzeum a  gale-
rie Polička velkým objektem, dlouho-
době v  něm chyběl prostor pro tvoření 
a workshopy. Doposud se tyto akce usku-
tečňovaly v  hudebním sále, který je sice 
prostorný, avšak jejich konání zde potřebo-
valo mnohdy náročné přípravy od zakrývání 
parketové podlahy až po nanošení materiá-
lů a pomůcek. Nyní bude vše při ruce. 

„Naše průvodkyně přišly nejen s  onou 
myšlenkou, ale také se hned s vervou pusti-
ly do náročného vyklízení bývalého archivu, 
kde se za roky nahromadilo mnoho před-
mětů a materiálů i  sbírkové povahy, které 

Průvodci muzea
budují nové prostory 
pro tvoření 

se nyní přesunuly a roztřídily do depozitá-
řů a  skladů. Práce je to na několik týdnů 
a rozhodně nekončí, v tuto chvíli bych řekla, 
že jsou tak v polovině. Reorganizací vznikl 
prostor, kam se budou moci nastěhovat jak 
pomůcky využívané i v edukačních progra-
mech pro školy, jako je třeba gravírování 
a malování skla, tak pro tvoření z běžných 
i přírodních materiálů. Doufáme, že to ne-
bude dlouho trvat a brzy novou dílnu vyu-
žijeme,“ informuje Alena Zavoralová z polič-
ského muzea.

„Odborní pracovníci věnují čas péči o roz-
sáhle sbírky jak muzea, tak i galerie, která 
pod muzeum spadá. Ty je potřeba evidovat, 
udržovat, inventarizovat a  dokumentovat. 
Současně připravujeme výstavy na hlavní 
sezónu. V letošním roce se jedná o HRÁTNI-
CI ANEB HRAVOU RADNICI pro chytré a ši-
kovné hlavičky a  také dotykovou výstavu 
k výročí 600 let od vstupu husitských vojsk 
do Poličky plné válečné zbroje, dámských 
gotických šatů, hravých aktivit i  vyrábění 
s názvem ŽIŽKA PŘED BRANAMI,“ dodává. 

Podrobnosti na www.cbmpolicka.cz 
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Vážení příznivci MaTami, pokud máme z vlád-
ních nařízení právě zavřeno, najdete program 
v  online světě – besedy, poradny, apod. Za 
příznivé situace proběhne ve dnech 15.–19. 3. 
tradiční  Bazárek dětského oblečení. Informace 
níže.

Sledujte naše webové stránky www.matami.cz 
nebo www.facebook.com/RCMaTami.

Dotazy rádi zodpovíme na mailu matami@
matami.cz. 
PONDĚLÍ 
Hlídáček – 8.00–10.00 hod.
Klubík (0-6 let) – 9.00–12.00 hod., v  rám-
ci Klubíku probíhá cvičení maminek s  dětmi. 
U  nás není nic nemožné a  děti můžou cvičit 
s Vámi.
ÚTERÝ 
Drobínci s Lídou (0–1 rok) – 9–12 hod.
STŘEDA 
Hlídáček a 1x měsíčně zdravé vaření – 9–12 hod.
Co-working – 12.30–15.30 hod.
Nabízíme prostor našeho rodinného centra pro 
každého, kdo by ho chtěl využít jako klidné místo 
pro práci, či pracovní schůzky. Pro děti je k dis-
pozici vedlejší herna, pro rodiče internetové při-
pojení. 
ČTVRTEK
Drobečci s Jitkou (1–2 roky) – 9–12 hod.
PÁTEK 
Drobci s Lídou (2–3 roky) – 9–12 hod.
Hlídáček
Samostatný (kapacita max. 6 dětí) 
každé pondělí 8–10 a středu 8–12 hod.
Cena: 50 Kč/dítě/hodina
Hlídání dětí mimo provozní hodiny Hlídáčku 
Vaše děti můžeme pohlídat i  mimo vyhrazený 
čas a prostor RC MaTami, např. ve Vaší domác-
nosti a dle Vaší potřeby (večer, ráno, kterýkoliv 
den).
Cena: 90 Kč/dítě/hod, 45 Kč/h za každého dru-
hého sourozence
Hlídání zajistí: Lída Macků (absolventka zkoušky 
profesní kvalifi kace „Chůva pro děti do zahájení 
povinné školní docházky.“), popř. naši externí za-
městnanci. Pro rezervaci a více informací volejte 
na tel.: 724 921 384 nejlépe den předem, abyste 
si zajistili volné místo.
PORADNY – pro širokou veřejnost, zdarma 
a bez objednání 
Ekonomická poradna s Bc. E. Pazderovou, DiS. 
– 11. 3. (čtvrtek) 10.30–11.30 hod.
Poradna psychomotorického vývoje s  Mgr. 
I. Sedláčkovou – 12. 3. (pátek) 16–18 hod.
Speciálně-pedagogická poradna s  Mgr. R. Ju-
rečkovou – 17. 3. (středa) 15–17 hod.
Homeopatická poradna s Mgr. D. Klusoňovou – 
23. 3. 2021 (úterý) 15–16 hod.
Logopedický seminář 
8. 3. a 22. 3.  2021 (pondělí) 16–18 hod.
Mgr. Hana Dalíková poskytuje logopedické po-
radenství v rámci rodinného centra, slouží jako 
podpora rodin s  dětmi s  poruchami řeči, na-
pomáhání rozvoji řečových dovedností u  dětí, 

včasné rozpoznání řečových problémů. Seminář 
je bez objednání. 
Cena: 50 Kč za konzultaci.
Kurz TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI
4., 11. a 25. 3. 2021 – 16.30–17.30 hod.
Kurz o 10 lekcích (čtvrtky). Kurz není limitován 
věkem. Je určen pro každého se zájmem o tréno-
vání  paměti, které je zábavné a zároveň účinné 
proti zhoršování mozkových funkcí.
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. Povede: 
MUDr. Lenka Macků, česká společnost pro tré-
nování paměti.
Cena:  1 lekce/ 60 min./50 Kč
Odpoledne s koučkou Renatou Křivou
10. 3. 2021 – 16–18 hod.
Jak na vztahy aneb vztahy, ve kterých je nám 
prima. Scházíme se druhou středu v měsíci a ve 
skupině, případně individuálně, probíráme se zku-
šenou koučkou vztahy, výchovu, emoce, rozvržení 
času, apod. V případě uzavření MaTami probíhá 
koučink online. 
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz.
Cena: 100 Kč 
Bazárek
Bazárek se uskuteční v prostorách Jordánu. Ak-
tivity v  rodinném centru probíhají tento týden  
omezeně.
Prodej: 17. 3. 2021 (středa, 8.30–17.00) a 18. 3. 
2021 (čtvrtek, 8.00–12.00) 
Můžete se těšit na komisní prodej kojeneckého 
a dětského oblečení a obuvi na období jaro/léto, 
hraček a oblečení pro těhotné. Prodávající musí 
být předem přihlášeni. 

Porucha autistického spektra – svépomocná 
skupina
18. 3. 2021 (čtvrtek) 16–18 hod.
Zveme rodiče dětí s  PAS na pravidelné setká-
vání, sdílení zkušeností a  rad. Tato skupina se 
schází každý třetí čtvrtek v  měsíci. Zváni jsou 
všichni, kterých se tato problematika týká. Sku-
pina je zdarma.
Potravinové alergie – svépomocná skupina
24. 3. 2021 (středa) 15.30–17.00 hod.
Potravinové alergie postihují tolik dětí kolem nás, 
že jsme se rozhodli Vám nabídnout prostor pro 
sdílení zkušeností, receptů a rad. 
Cesta ke zdravé rodině – zdravé vaření
31. 3. 2020 (středa) 9–12 hod.
Voňavé dopoledne v MaTami s Danielou Vykypě-
lovou. Probereme zdravé potraviny a připravíme 
si chutný oběd – aktuální informace a téma vaře-
ní sledujte na FB a webu. 
Přihlašujte se na přihlasse@matami.cz.
Cena: dle rozpočtených potravin.

Změna programu vyhrazena, pro aktuální in-
formace sledujte pravidelně náš web nebo FB.

Cena (pokud není v popisu uvedeno jinak): 
Pravidelné dopolední aktivity: 50 Kč (cena pro 

členy s permanentkou 35 Kč)
Členství 150 Kč/půl roku, 300 Kč/rok. Informa-

ce o členství získáte od lektorek aktivit.
Aktivity projektu Čas pro rodinu jsou podpo-

řeny z  dotačního programu Rodina a  ochrana 
práv dětí MPSV a  dále PK, Městem Poličkou 
a CBM.

MaTami
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VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY S MOZAIKOU
HLEDÁNÍ VELIKONOČNÍHO VAJÍČKA
Pro děti (1.–5. třída)
Den plný her, šifer a zábavy. 
Termín: 1. 4. 2021
Čas: 8.00–15.30 hod.
Místo: SVČ Mozaika, venkovní prostory
Cena: 300 Kč (v ceně je oběd a svačinka)
S sebou:  přezůvky, láhev s  pitím, menší
 svačina
Přihláška: do 29. 3. 2021
Informace: Alena Hejduková, tel.: 461 725 352
VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY S  GYMNAS-
TIKOU 
Den s  pohybem pro holky ze zájmového 
kroužku gymnastika.
Gymnastický trénink, plavání a hry v bazénu.
Termín: čtvrtek  1. 4. 2021
Čas: 9.00–15.00 hod.
Místo: hala gymnázia, plavecký bazén
S sebou:  sportovní oblečení, láhev na pití,
 plavky a ručník (kapesné).
Cena: 250 Kč
Lektorka: Blanka Faltýnková
Přihlášky: do 26. 3. 2021
Informace: Blanka Faltýnková,
 tel.: 461 725 352

MOJE CHYTRÁ KUCHAŘKA
Akce pro děti od 1. třídy. Výroba vlastní 
kuchařky, receptáře.
K práci si i něco dobrého uvaříme. 
Termín: pátek 1. 4. 2021
Čas: 8.30–15.00 hod. 
Cena: 200 Kč
Přihlášky: do 26. 3. 2021
Informace: Irena Chroustovská,
 tel.: 461 725 352
PO STOPÁCH PYŠNÉ PRINCEZNY
Tematický zájezd pro dospělé a  rodiny 
s dětmi do oblasti Českosaského Švýcarska.
Při zájezdu bychom navštívili Panskou 
skálu, Dolský mlýn, Pravčickou bránu, sou-
těsky a další zajímavosti.
Termín: 4. 8.– 8. 8. 2021
Ubytování: Zámecká Sýpka Děčín. 
 Samostatné dvou až tří lůžkové 
 pokoje se sprchou, toaletou 
 a kuchyňkou bez nádobí (sou-
 částí vybavení kuchyně je 
 lednička a vařič).
Cena: 4 000 Kč pro dospělé, děti do 
 12 let 3 600 Kč. V ceně je 
 zahrnuta polopenze, doprava, 
 ubytování, plavba lodí po Labi 
 a průvodcovské služby.
Stravování: Polopenze začíná 1. den večeří 
 a končí 5. den snídaní.

MOZAIKA Přihlášky:  od 15. 3. 2021 na 
 www.mozaika-policka.cz nebo 
 osobně na Mozaice.
Podrobnější požadavky na úpravu výle-
tů a ubytování lze individuálně domluvit 
s průvodcem.
Informace: Blanka Faltýnková,
 tel.: 461 725 352, 736 761 281
Středisko volného času Mozaika Polička, 
Nám. B. Martinů 85, 572 01 Polička
mobil: 736 761 281, e-mail: mozaika@mo-
zaika-policka.cz, www.mozaika-policka.cz
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Ve čtvrtek 28. 1. 2021 se rozdávalo polo-
letní vysvědčení. Tento den byl pro všechny 
děti z prvních ročníků radostnou událostí. 

Zprávy z Masarykovy ZŠ
Vysvědčení prvňáčků 

Pro své první vysvědčení si přišlo 61 prv-
ňáčků Masarykovy školy.

Děti byly plné očekávání, jaké známky na 
svém vysvědčení spatří. 

Prostřednictvím interaktivní tabule se s dět-
mi spojila také paní ředitelka a svými milými 
a povzbudivými slovy motivovala děti do dal-
šího studia. Všechny děti se pyšnily samými 
jedničkami, za které byly odměněny drobnými 
dárky od vedení města. Slavnostní chvíli ve tří-
dě si společně se svými učitelkami velmi užily.

 Věříme, že se současná epidemiologic-
ká situace brzy zlepší a všichni žáci budou 
moci začít chodit do školy a osobně se se-
tkávat se svými spolužáky a učiteli, kteří se 
na ně již moc těší.    -iv-

Pátým rokem realizujeme na ZŠ Na Lu-
kách Polička třídy s prvky programu Začít 
Spolu souběžně s klasickou 1. třídou.

Program Začít Spolu se zaměřuje na ak-
tivitu a samostatnost dítěte. Učení vychá-
zí z  jeho zkušeností, dává mu prostor pro 
vlastní objevování a zároveň se učí zodpo-
vědnosti za vlastní práci. Program rozvíjí 
spolupráci, vzájemné učení a  klade důraz 
na sebehodnocení. Nezapomíná na rodiče 
a  jejich roli ve vzdělávání dítěte, např. ak-
tivní účastí ve výuce, která pomáhá tvorbě 
netradičních forem učení.

Pokud se vám myšlenky programu líbí, 
neváhejte a zapište svého prvňáčka právě 
k nám. Zápis do třídy s prvky programu Za-
čít Spolu i do třídy klasické bude probíhat 
v pátek 9. 4. 2021 od 14 do 17 hodin v bu-
dově prvního stupně.

ZŠ Na Lukách Polička
zve na zápis do 1. tříd

Těší se na vás tým pedagogů 1. stupně 
ZŠ Na Lukách Polička.

S.D. GARDEN
Realizace a údržba zahrad

Skala David – Borová čp. 354
www.sdgarden.webnode.cz

sdgarden@seznam.cz 
mob. 605 937 759

INZERCE
řádková
• Nabízím rekonstrukce a  opravy sta-

rých komínů, čištění komínů, opravy 
žlabů, svodů, drobné zednické práce.
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech 
tlakovou vodou a  nátěr lakem nebo 
barvou. Zvýšení životnosti střech!
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Opravy chladniček a mrazniček – Milan 
Fajmon, tel. 603 782 573.

• Prodej parcely 1000 m2 v  k. ú. Polička. 
Možnost využití jako zahrádky s  cha-
tou, sousedí s parcelami zástavby města 
Poličky. Tel. 731 506 249

• Přivýdělek. Tenisový oddíl nabízí přivý-
dělek na pozici OBSLUHA bufetu. Pra-
covní doba – dle provozní doby a pouze 
v sudý nebo lichý týden. Bližší informace 
na tel.: 608 813 772

• Koupím gramofonové desky do své archiv-
ní sbírky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky 
a dechovky. Platba ihned v hotovosti. Dě-
kuji za nabídky na tel.: 724 229 292 nebo 
e-mail: Fiat1955@seznam.cz

• Krmiva na Kruháči, Hegerova 1153, Polička 
- široký sortiment krmiv a potřeb pro psy, 
kočky, hlodavce, ptáky atd. Nově v nabídce 
krmiva pro králíky a  veškerou drůbež za 
nízké ceny. Tel: 777587649, 777627575, 
libami@seznam.cz
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Finanční gramotnost je dnes často zmi-
ňovaný pojem. Výchova k  této dovednosti 
začíná v rodinách již u malých dětí, kterým 
při společném nakupování vysvětlujeme 
princip „něco za něco“. U školáků přidává-
me informace o množství peněz, se kterým 
můžeme v určitém časovém období dispo-
novat. Ukazujeme jim, že peníze nerostou 
na stromech, ale že pro jejich získání mu-
síme vynaložit určité úsilí. Středoškoláci už 
by měli mít povědomí o  fi nančním pláno-
vání, možnostech investování a měli by si 
uvědomovat odpovědnost za své peníze. 

Je žádoucí, když ve snaze naučit děti hos-
podařit s  penězi, pomůže rodičům škola. 
Příležitostí v  různých předmětech je jistě 
dostatek. Nemusí jít o souvislý výklad, dů-
ležité je využít každé vhodné situace.

To, jak se výchova k  fi nanční gramot-
nosti daří v rodinách a následně i ve ško-

Studenti Obchodky uspěli 
v ekonomických soutěžích

lách, je možné prověřit mnoha způsoby. 
Například nechat děti hospodařit s  jejich 
kapesným, přizvat je k rozhodování o po-
řízení dražších předmětů do domácnosti, 
svěřit jim určitou oblast rodinného hospo-
daření. Školy mohou nabídnout svým žá-
kům účast v  soutěžích či zapojení se do 
zajímavých projektů. 

Studenti maturitních ročníků Střední ško-
ly obchodní a služeb SČMSD Polička mož-
nosti zúčastnit se soutěže využili v uplynu-
lých týdnech dokonce dvakrát. 

Nejprve se zapojili do Ekonomické olym-
piády, což je mezinárodní soutěž ve zna-
lostech týkajících se ekonomie a  fi nancí 
pro studenty středních škol. Tvůrci otázek 
pro Ekonomickou olympiádu jsou odborníci 
z Institutu ekonomického vzdělávání a Čes-
ké národní banky. Studenti v  této soutěži 
využívali znalosti z oblasti fi nanční gramot-

nosti a v nemalé míře i vědomosti získané 
v ekonomických předmětech. Nejúspěšněj-
ším řešitelem byl Miloš Prášek, který se 
probojoval do krajského kola.

Druhou příležitostí prokázat své znalosti 
byl 10. ročník soutěže Finanční gramotnost, 
do jehož školního kola se letos zapojilo 
více než 15 000 žáků z celé České repub-
liky. Také v této soutěži jsme zaznamenali 
úspěch a tým ve složení Miloš Prášek, Mi-
chal Pidra a Eva Pražáková se během února 
zúčastnil okresního kola.

Výuka v této náročné době není jednodu-
chá. Naše škola již v  březnu minulého roku 
začala učit své žáky přes platformu Teams. 
Bylo to náročné a hektické období, informace 
a zkušenosti jsme získávali postupně, ale sna-
ha se vyplatila. Na druhou vlnu jsme se dobře 
připravili a  v  případě potřeby jsme schopni 
výuku plynule převést z prezenční formy do 
distanční podoby. Většina vyučovacích hodin 
na naší škole probíhá on-line. Pro učitele to 
znamená více než kdy jindy hledat nápady, 
jak výuku učinit zajímavou. A právě možnost 
zúčastnit se soutěží a porovnat své znalosti 
se žáky z celé České republiky je jedním ze 
způsobů, jak vyučování zatraktivnit.

Ing. Stanislava Kysilková, 
SŠ obchodní a služeb SČMSD Polička

Tábor je určen pro budoucí prvňáčky 
a  školáky na 1. stupni ZŠ, kteří rádi pro-
zkoumávají zákonitosti ze světa přírodních 
věd. Věnujeme se jednoduchým, věku dětí 
přizpůsobeným pokusům z oblasti chemie, 
biologie i fyziky. 
A co nás čeká letos? 

4 dny plné bádání, pozorování a pokusů:
– zkoumání vody ve všech podobách  - 

Co voda dovede? Umí lámat světlo? Pohá-
nět motory?

– vzduch kam se podíváš - Co, jak a proč 
se díky vzduchu pohybuje?

– kdo by nerad dobroty - Je vaření nuda 
nebo alchymie?

– příroda kolem nás - Kdo žije a co roste 
za humny? Co umí rostliny  a  co se vědci 
naučili od zvířat?

– plus 1 celodenní prázdninový výlet
Kde: Chata Balaton u koupaliště v Poličce, 
Zákrejsova
Kdy: 2.–6. 8. 2021

Více informací na webových stránkách 
www.veselaveda.cz, kde najdete i  on-line 
přihlášku v naší táborové registraci. 

Máte-li ve svém okolí děti, nebo rodiče 
dětí, které rády objevují a  experimentují, 
budeme vděční za šíření informace. Leták 
k táboru přikládáme. Tábor se koná od pon-
dělí do pátku, od 8:00 do 16:00. Je zajištěn 
teplý oběd, svačina a pitný režim. Součástí 
programu je celodenní výlet.

Cena tábora 2000 Kč za celý týden. Je 
možné hlásit se na jednotlivé dny.

Příměstský tábor 
Veselá věda
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Byť stále v online prostoru, výuku na gym-
náziu i  v  zimních měsících obohacují před-
nášky a besedy s vzácnými a erudovanými 
hosty. Po lednové přednášce prof. Michala 
Stehlíka na téma Babických vražd jsme byli 
v únoru svědky dialogu a následné diskuse 
na téma Jak je to tedy s  tím koronavirem 
mezi prof. Liborem Grubhoff erem a  mode-
rátorem České televize Danielem Stachem. 
Na tato online setkání navážeme i v březnu. 

Pro studenty gymnázia a  pro širokou 
veřejnost připravujeme přednášku a bese-
du s  prof. Danuší Nerudovou, ekonomkou 
a  rektorkou Mendelovy univerzity v  Brně. 
Danuše Nedurová kromě postu předsedky-
ně Komise pro spravedlivé důchody působí 
i  jako členka platformy KoroNerv-20. Toto 
seskupení osobností a  expertů z  různých 

sfér lidské činnosti hledá a formuluje řeše-
ní a cesty pro překonání dopadů pandemie 
koronaviru na českou společnost a její hos-
podářství. 

Přednáška a  následná diskuse na téma 
Dopad pandemie (nejen) na daňový sys-
tém ČR s prof. Nerudovou se uskuteční ve 
čtvrtek 4. března 2021 od 18.00 hod. v již 
tradičním prostředí MS TEAMS – tým Be-
sedy. Odkaz pro přihlášení naleznete na fa-
cebookovém profi lu a webových stránkách 
gymnázia (www.gympolicka.cz).

Na samý konec března pak chystáme 
cestopisnou přednášku Antonína Koláře 
o výpravě do Himálaje, kterou podnikli stu-
denti plzeňského gymnázia v  rámci plnění 
osobnostního programu DofE (Mezinárodní 
cena vévody z Edinburghu).

Beseda s prof. Danuší Nerudovou
– Jaké budou ekonomické dopady pandemie? 

V  několika následujícíh článcích Marti-
Novin se zaměříme na důvěrné přátele Bo-
huslava Martinů, s nimiž jej pojily podobné 
zájmy a řada společných zážitků. Asi nejbliž-
ším přítelem skladatele – zejména v období 
mládí – byl Stanislav Novák (1890–1945). 
Poznali se v dobách studia na pražské kon-
zervatoři a  jejich přátelství pokračovalo 
i  po jeho skončení. Na konzervatoři oba 
studovali hru na housle: Stanislav Novák 
u uznávaného Jana Mařáka a později u Kar-
la Hoff manna. Byl velmi talentovaný a pilný 
hráč, takže se již jako třiadvacetiletý stal 
členem České fi lharmonie, kde po čtyřleté 
praxi zaujal místo koncertního mistra. Kro-
mě úvazku v České fi lharmonii a sólistické 
činnosti se Stanislav Novák věnoval rovněž 
hře komorní. Nejprve jako primárius No-
vák–Frankova kvarteta (1925–1928), a od 
roku 1933 vystřídal (byť na krátkou dobu 
necelého roku) Josefa Suka na místě druhé-
ho houslisty v proslulém Českém kvartetu. 

S  Bohuslavem Martinů tvořil Stanislav 
Novák dlouhá léta nerozlučnou dvojici. 
V době studií či těsně po nich obývali v Pra-
ze společný podnájem a o prázdninách se 
vzájemně navštěvovali v místě bydliště jed-
noho či druhého. Měli svůj osobitý smysl 
pro humor a odlehčený jazyk, jímž si psali. 
Zejména Bohouš si rád při psaní hrál, slova 
různě překrucoval či rozděloval, sem tam 
vkládal německá slůvka. Takto zval kupř. 
Stáňu na návštěvu do Poličky: „…nešťastní-
ku, diť já se takhle do Prahy ani nedostanu 
poněvadž umřu otravou a ten, na kterého 
jsem čekal jako na visvobodí tele ten musí 
hrát teď varhany. Prosím Tě vyhoď je do 
povětří (totiž varhany) a  přijeď (totiž Ty!). 

Přijeď vlakem, byciklem, parníkem, aeropla-
nem, automobilem, a nebo přijď pěšky, ale 
přijď! Přijď alespoň na ty dva dny, já už Tě 
tady zdržím. Ó přiť! Ó přiť! Ó přiťť! Všecko 
to tu po Tobě [v]olá! ... Čert vem všechny 
akademie! Do povětří s  varhanama! Dy-
namit! Hurá! Úterý! Bycikl! Polička! Příkop 
– noha – řidítka – angl. fl astr - Neue freie 
Prese! Hurá! A  žije česká omladina! Hu-
ráááá!“

V době života v Praze, zejména za studií 
na konzervatoři, patřili oba mladí přátelé 
k  pravidelným a  dychtivým návštěvníkům 
nejrůznějších kulturních akcí, divadelních 

MartiNoviny
Nejbližší přátelé: 
Stanislav Novák

představení a  koncertů. Nejra-
ději chodili do Národního diva-
dla na operu, byli tam praktic-
ky denně a měli již svá „stálá“ 
místa ke stání na druhé galerii. 
A to přesto, že třeli bídu s nouzí 
a často neměli peníze na vstu-
penky. To pak chodili po vltav-
ském nábřeží a  snažili se od 
známých kolemjdoucích něco 
vyzískat. 

Přátelství obou umělců 
neskončilo ani po odjezdu 
B. Martinů do Paříže za stu-
diem: se Stáňou Novákem 
(a  také s  partnerkami) trávili 
opakovaně společné dovolené 
u moře. Až druhá světová vál-
ka oba trvale rozdělila. Zůstali 
sice v písemném kontaktu, ale 
vzhledem k  Martinů emigraci 
do USA se již nikdy nesetkali. 
Stanislav Novák zemřel neče-
kaně těsně po ukončení vál-
ky 20. června 1945. Bohuslav 
Martinů na něj zavzpomínal 
o  několik měsíců později ná-
sledovně: „Museli jsme znát 
Stáňu dobře, abychom poznali, 
jaká jemnost se skrývala pod 

zdánlivě tvrdou skořápkou vnější. Zdálo 
se, jako by tuto jemnost schovával pro 
svoje nejmilejší přátele. Jinak na povrch se 
jevil spíše drsným, často agresivním. Ale 
tato útočnost i  drsnost měla vždy vkus 
a  vtipnou, pronikající ironii, to jest, čemu 
lidé často nejméně rozumějí a co je nejví-
ce uráží. Nevím, kolik z nás mělo možnost 
poznat jej z této stránky, ale já jsem ji měl 
a viděl jsem, jakým přirozeným a zdravým 
charakterem, lidským, reagoval na všechny 
události i okolí.“

Monika Holá, muzikoložka CBM
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Dne 14. března 2021 
uplyne smutný rok, co nás 
navždy nečekaně náhle 
v  nedožitých 48 letech 
opustil náš milovaný syn 
Stanislav Juza (mezi ka-
marády PERDA). Nikdy 
na něj nezapomeneme, 

protože stále žije v  našich srdcích. S  láskou 
vzpomíná maminka s celou rodinou. Kdo jste 
ho znali a měli rádi, vzpomeňte si s námi.
Děkujeme 

„Odešel, jak si to osud přál, v našich srdcích ale 
zůstává dál...“
Před 5 lety odešel náš drahý manžel, tatínek 
a dědeček Ladislav Kolman.
Stále vzpomínají manželka Věra a dcery s ro-
dinami.

Dne 26. února 2021 uply-
nulo pět smutných let, 
co odešel náš milovaný 
manžel, tatínek a  dě-
deček pan Pavel Křivka.
 S láskou vzpomínají man-
želka a děti s rodinami.

Dne 28. února 2021 uply-
nul 1 rok od úmrtí mé 
manželky Květy Leksové.
Navždy zůstane v našich 
srdcích. S láskou vzpomí-
náme.
Jiří Leksa, manžel.

Dne 2. března 2021 uply-
ne rok, co nás navždy 
opustila paní Marie Popel-
ková. 
S  láskou vzpomíná man-
žel a děti s rodinami.

21. února uplynul rok, co 
nás navždy opustila paní 
Anna Vítková z  Borové. 
Díky za tichou vzpomín-
ku. Rodina Vítkova, Pet-
říčkova, Náhlíkova a  Kul-
havých.

Utichlo srdce znavené, 
přestalo bít. Tudíž ti tatín-
ku za všechno dík. Dne 
13.3. uplynou tři roky, kdy 
nás opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, dědeček 
pan Miloslav Vondra. Stá-
le vzpomínají manželka, 
synové s  přítelkyněmi 
a vnoučata.

VZPOMÍNÁME Rok 2021 by mohl být rokem změny prá-
vě proto, že nás čekají volby do poslanecké 
sněmovny. To, zda opravdu dojde ke změně 
je na nás občanech. Co však v  roce 2021 
měnit nechceme, je pravidelné uctívání pa-
mátek padlých hrdinů, kteří svými činy za-
nechali odkaz do dnešních dní. 

 Čin Jana Palacha bezpochyby ovlivnil to, 
že právě i v tomto roce budeme v naší zemi 
moci jít ke svobodným demokratickým vol-
bám. Pokud chceme „bojovat proti tomu 
zlu, na které právě stačíme“ (Palach), sle-
dujme dění kolem nás a buďme aktivní.

 Aktivní lidé jistě postřehli, že v průběhu 
ledna díky realizaci MMG Polička proběhla 
venkovní výstava o činu Jana Palacha. Po-
ctu Jana Palacha se podařilo uctít již potřetí 

Uctění památky Jana Palacha jinak

v řadě. Palachův čin jsme si v Poličce poprvé 
připomněli pochodem se zástupem občanů 
za loučí u příležitosti padesáti let od jeho 
úmrtí v roce 2019. Vloni přišla hrstka obča-
nů zavzpomínat k památníku obětem tře-
tího odboje. Letošní pietní akce měla kvůli 
vládním nařízením opět jinou podobu. Ved-
le výstavy byly 16. 1. v čase 16:52 k uctění 
Jana zapáleny u  výše zmíněného pomníku 
svíčky. Výzva pro všechny, kteří chtěli na 
tohoto vzdorujícího studenta vzpomenout, 
byla, aby se na místě neshlukovali a doká-
zali udržet hořící oheň svíčky po dobu 52 
hodin. Hodina začátku této události a doba, 
po kterou nakonec skutečně oheň plál, od-
kazuje na počet uplynulých let od Janova 
dechberoucího činu.

 Kéž bychom i v příštích letech mohli za-
vzpomínat na Janův čin společně v hojném 
počtu v zemi, ve které „nám nebudou vlád-
nout ti nejneschopnější z nás, protože to by 
byl trest za neochotu podílet se na politice“ 
(Platón).

Za Milion chvilek v Poličce
Hana Pražanová

Chtěl bych touto cestou poděkovat celé-
mu personálu Domova důchodců v Poličce 
za vzornou péči o mou manželku Květu po 
dobu 5 let.

Ještě jednou díky.
Jiří Leksa

Poděkování

Rádi bychom moc chtěli poděkovat za 
péči o naši maminku, babičku, sestru a tetu, 
paní Vlastislavu Dospíšilovou, panu MUDr. 
Hamanovi, MUDr. Martinů, MUDr. Novotné, 
prim. MUDr. Provazníkovi a personálu polič-
ské LDN. Mnohokrát děkujeme za vše.

Rodina.

Poděkování

Dne 15. února 2021 oslavila 70 let naše 
maminka, babička a  prababička Věruška 
Kolmanová.

Do dalších let jí přejeme hlavně hodně 
zdravíčka a mnoho krásných chvil prožitých 
v kruhu svých nejbližších.

Dcery Laďka a Veronika s rodinami.

Blahopřání

Blahopřání
Dne 10. února 2021 

oslavil své 92. naroze-
niny pan Miloslav Sion. 
Vše nejlepší, zdraví, ra-
dost a lásku přeje man-
želka Marie a  děti Ma-
rie, Miloslav, Ota a  Iva 
s rodinami.
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Žabáci převlečení do pářicí uniformy, tvoro-
vé, kteří po sobě střílejí injekce s elixírem lásky, 
penisy bodající jako dýky a  něžné pohlaví ne-
věrné až za hrob. Kdo si myslel, že je Kámasútra 
nejrozmanitější ukázkou milostných praktik, 
ten se šeredně mýlil. Vede zvířecí říše.

Je březen a voda v tůních a rybnících je tak le-
dová, že když do ní člověk strčí ruku, za chvíli sot-
va cítí prsty. To však nebrání stovkám nádherně 
modrých tvorů, aby v ní prožívali doslova milost-
nou horečku. Kdyby nebyla tráva kolem rybníka 
ještě zhnědlá po zimě a na stromech v okolí se 
váhavě neotevíraly první listové pupeny, měl by 
člověk při pohledu na hladinu plnou samečků 
skokana ostronosého zmodralých jak zralé švest-
ky pocit, že se zázrakem teleportoval někam do 
prohřátých krajů.
Vášeň v modrém

Mezi modrými těly se mihlo nenápadně hně-
dé stvoření a roztoužených samečků se zmocnilo 
doslova šílenství. Desítky z nich si začaly lézt po 
hlavách a odkopávat jeden druhého z cesty, jen 
aby se k vytoužené partnerce dostali jako první. 
Až se to jednomu z nich podaří a uchopí samič-
ku do pářicího sevření, celý pár se potopí pod 
hladinu, aby tam v klidu splnil svou rodičovskou 
povinnost.

Po většinu roku jsou skokaní samečkové stejně 
nenápadně hnědí jako jejich partnerky a svatební 
šat připomínající uniformu nádražáků si užíva-
jí pouze během dvou týdnů, kdy probíhá páření. 
Proč to však dělají? Snad každému, kdo se aspoň 
trochu zajímal o milostný život živočichů, okamži-
tě naskočí v  mysli obligátní rovnice „čím je ža-
bák modřejší, tím je v očích samiček atraktivnější 
a podaří se mu tedy zplodit více potomků“.

Zní to sice hezky, má to však drobný háček – 
aby to fungovalo, musela by mít samička aspoň 
minimální šanci si vybrat, s kým se nakonec do 
víru milostných vášní ponoří. S  horou nápadní-
ků valící se na její tělo jako vlna tsunami je však 
ve skutečnosti ráda, když z modrého víru zmizí 
bez újmy na zdraví. O  nějakém svobodném vý-
běru nemůže být ani řeči. Naopak – sexuchtiví 
nápadníci zmámení testosteronem se nezřídka na 
nebohou žabí dámu nahrnou v  takovém počtu, 
že jí znemožní nadechnout se nad hladinou a po-
stupně ji utopí k smrti.

Ona však existuje ještě jedna rovnice hluboko 
vtištěná do mozečků žabích samečků, a  ta zní: 
„Když je to hnědé a hýbá se to, tak to chci. Když 
je to však modré, nechci to.“ Modrá uniforma jim 
tedy ve skutečnosti šetří energii a čas tím, že si 
ušetří trapné omyly, když by se ve víru poblouz-
nění vrhali jeden na druhého.

Dokonce i  tenhle systém však někdy selže. 
Ve stejnou dobu jako skokani se páří i  ropuchy 
obecné a  také jejich samečkové čekají ve vodě 
na svou příležitost. Jeden z nich se během mého 
fotografování lehkomyslně zatoulal do hájemství 
skokanů a připravil si zážitek, na který asi dlou-
ho nezapomene. Vůbec nevadilo, že měl na rozdíl 
od skokanů hrubou a bradavičnatou kůži. Prostě 
byl hnědý a hýbal se, takže se na něj vrhla stejná 

modrá tsunami jako na skutečné skokaní samičky.
Kamarád taky rád

Podle posledních výzkumů to vypadá, že bu-
dou svatební agentury muset urychleně přetisk-
nout svatební oznámení, na kterých se k  sobě 
tulí vzorně věrné hrdličky nebo labutě. Představa 
o ptačí věrnosti až za hrob vzala poměrně razant-
ně za své. A když to nejde po dobrém? Tak to jde 
po zlém! Znásilnění je v ptačím světě pojem stej-
ně běžný jako létání a například kačeři nezřídka 
vyrážejí za nedobrovolnou rozkoší v celých násil-
nických ganzích.

Je to sice nepěkné, ale asi ne až tak překva-
pivé. O značně sebestředném mužském přístupu 
k otázkám intimity máme poměrně jasnou před-
stavu už dlouho. Korunu všemu nasazují třeba 
malí a na pohled veskrze „šediví“ ptáci lejskové, 
kteří žijí běžně i v naší přírodě. Jejich samečkové 
zvládnou kromě vlastní rodinky v hnízdečku lás-
ky obhospodařit ještě jednu domácnost bokem 
a  k  tomu navrch pár milenek, o  jejichž neman-
želské potomky se nevědomky postará poněkud 
„parohatý“ domácí pán.

Velké překvapení však pro odborníky přichys-
taly samotné zvířecí dámy. Ukazuje se totiž, že 
kačeři leckdy nemusí znásilňovat a  lejskové se 
podbízet. Na rozdíl od běžně zažité představy 
o samičkách, které si pečlivě vybírají toho nejlep-
šího partnera, se totiž ukazuje, že i pro ně jsou 
zálety docela výhodné. Mívají v průměru více po-
tomků než jejich ctnostnější konkurentky, a po-
kud si užijí s více partnery, mají navíc větší šanci, 
že se jejich děti neztratí v žádné situaci. Ono je 
sice moc dobré mít silné a bojovné potomky od 
největšího „dominátora“ v okolí, v některých si-
tuacích se však docela hodí i tichošlápkové, kteří 
si svou životní cestu vyšlapou spíš bočními pě-
šinkami.

A jak jsme na tom ve srovnání s ostatními ži-
vočichy my lidé? Jak bych to řekl kulantně – pro-
stě z všeobecného průměru nijak nevybočujeme. 
Stačí se podívat na naše varlata, přesněji řečeno 
je srovnat s jinými druhy primátů, které jsou nám 
nejpříbuznější. Čím jsou totiž samci (či muži) da-
ného druhu v poměru k velikosti těla vybavenější, 
tím větší riziko dámských záletů hrozí.

Konkurenční boj totiž nezuří jen při přímých 
rvačkách rivalů, ale také v tom, jak velkým množ-
stvím spermatu zvládnou obšťastnit svou part-
nerku. Tím totiž přebijí genetický koktejl soupe-
řů. Člověk v  tomto intimním porovnání skončil 
na druhém místě hned za šimpanzi, za jejichž 
upejpavost bych nedal ani zlámanou grešli. Oran-
gutani a gorily, které jsou o poznání spořádanější, 
mají výbavičku zřetelně menší.

Milostný život zkrátka není nudný, ani když jste 
zrovna žábou.

Michael Fokt

Infobox – Největší úlety milostného života 
zvířat

- slimáci druhu Ariolimax dolichophallus 
můžou mít penis dlouhý jako celé tělo, tedy 

až 15 centimetrů. Během páření si navíc 
partneři nezřídka penisy ukusují.

- sloní penis může být až metr dlouhý, váží 
až třicet kilo a slon s ním navíc dokáže pohy-
bovat podobně jako chobotem, aby snadno 
našel vyústění samičích pohlavních cest.

- samečkové australských vakomyší do-
slova umírají sexem. Během dvoutýdenního 
šílenství se páří až 14 hodin denně bez od-
počinku. Hynou pak vyčerpáním, hlady a na 
celkové selhání organismu.

- africký podzemní savec rypoš lysý má de-
generované spermie. Jen 15 procent z nich se 
dokáže alespoň trochu pohybovat a mnohé 
mají více hlaviček. Vzhledem k tomu, že se 
samička (královna) skupiny páří jen s jedním 
samcem, tak i tenhle bídný výsledek stačí.

- trpasličí samečkové mořských ryb ďasů 
se zakusují do těla samičky, se kterou sros-
tou a stanou se z nich pouhé přívěsky pro-
dukující spermie.

- bonobové příbuzní šimpanzům použí-
vají sex k utužování společenských vazeb 
a zmírnění stresu. Dělají to proto velmi často 
a s každým včetně homosexuálních aktů.

- pandy velké jsou symbolem ohrožených 
zvířat, měly by však být emblémem těch 
nejlínějších. V zoologických zahradách jim 
musejí promítat „pandí porno“, aby je vůbec 
přiměli k páření.

- samičky kudlanek nezřídka při páření 
ukusují svým partnerům hlavu. Zbytek těla 
bez mozku se pak páří jako o život, protože 
páření řídí nervová uzlina v zadečku a mozek 
ho naopak tlumí.

- štěnice nemají jen odporný zvyk sát li-
dem krev, ale i stejně brutální páření. Same-
ček má penis ostrý jako dýku a bez skrupulí 
jím probodne tělo samičky, aby do ní vstříkl 
spermie. Ty si pak najdou cestu do pohlav-
ních žláz.

- želvy vydávají při páření tak procítěné 
zvuky, že zaujaly i světové fi lmaře. Ve fi lmu 
Jurský park želvy v ráži „namluvily“ řvoucí 
velociraptory.

Láska ve světě zvířat
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KAM DNES?18. 01.–30. 04. DO BOJE! Jak přežít lockdown a nezbláznit se Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
03. 02.–14. 03. MUZEUM V ZIMNÍ POLIČCE aneb oživili jsme pro vás 2838 m Městské muzeum a galerie SVČ Mozaika
01. 04. 8:00–15:30 HLEDÁNÍ VELIKONOČNÍHO VAJÍČKA SVČ Mozaika Polička SVČ Mozaika
01. 04. 8:30–15:00 MOJE CHYTRÁ KUCHAŘKA SVČ Mozaika Polička SVČ Mozaika
01. 04. 9:00–15:00 VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY S GYMNASTIKOU  SVČ Mozaika Polička 

GYMNÁZIUM POLIČKA 

zve i Vás na vzpomíkový happening 

PAMATUJ! 
8. 3. 2021 
 
Letos uplyne 77 let od tragické noci, kdy 
bylo v plynových komorách koncentračního 
tábora Osvětim – Birkenau zavražděno 
3792 československých občanů židovského 
původu. 

Více informací na  www.gympolicka.cz  

CHCEME SE 
OPĚT MAČKAT 
NA HROMADNÉ 
FOTCE?
Očkování většiny populace proti covid-19 
je způsob, jak začít žít jako dřív.

Obraťte se na nás pro ověřené
informace o očkování.

Prosíme, dodržujte aktuálně platná opatření v boji proti covid-19.

Bezplatná linka 466 026 466
pardubickykraj.cz/ockovani

Uzávěrka dubnové Jitřenky
je 17. března 2021.


